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p l a s m a n a  e n e r g i j e  z a  d e v e t  m j e s e c i

Olivera Vulanović

DO kRAjA GODiNE 
biće poznati PUNi EfEkti „PiVE“
U OC Upravljanje energijOm veOma zadOvOljni rezUltatima kUpOvine i plasma-
na energije za devet mjeseCi Ove gOdine. radOm He piva  Upravljali sU na OsnOvU 
iskUstava sa mađarske berze, štO je, kakO ističU,  rezUltiralO najbOljim Cijenama 
kOje sU se na tržištU električne energije mOgle pOstići U datOm trenUtkU.

Elektroprivreda Crne Gore, od početka godine, ukupno je kupi-
la 733,4 GWh električne energije po prosječnoj cijeni od 38,33 
eura za megavat sat. istovremeno, izvezeno je  434,3 GWh , po 
znatno većoj cijeni od nabavne, koja je iznosila 53,84 eura po 
megavat satu. Ukupna  kupovina i prodaja, u ovom periodu, 
mogu se izraziti koeficijentom 1,405.

HE Perućica je za devet mjeseci ove godine, proizvodni plan pre-
mašila četiri odsto, ali  su tE Pljevlja i HE Piva isporučile manje 
količine energije od planiranih za taj period. termoelektrana je, 
zbog  produženog remonta, proizvela 94,6 odsto plana. Pivlja-
nima hidrološke prilike nijesu “išle na ruku”, pa su  “isporučili” 
91,7 odsto planirane energije, ali sa tendencijom da taj rezultat 
znatno poprave do kraja godine, s obzirom da je pivska akumu-
lacija na nivou planirane.

U OC Upravljanje energijom, ipak, zadovoljni su rezultatima 
kupovine i plasmana energije za devet mjeseci, iako ističu da je, 
za potpuno sagledavanje i analizu stanja, prvenstveno u svjetlu 
tržišne valorizacije proizvodnje HE Piva, potrebno sačekati kraj 
godine.

Po mišljenju rukovodioca Sektora za upravljanje energijom, 
Momira Grbovića,  ne očekuje se  koeficijent niži od do sada 
postignutog, a ni od 1,415, koji je bio dogovoren po Ugovoru o 
dugoročnoj poslovno – tehničkoj saradnji sa EPS-om. 
- Veoma smo zadovoljni kako smo se snašli u prvoj godini. Da 

Momir Grbović
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smo trgovali samo sa energijom iz HE 
Piva, koeficijent bi bio i 1,5, ali, naravno, 
radi se o kombinovanoj prodaji.  Osim 
toga, ne ide sva energija iz HE Piva na 
berzu, već osamdeset odsto, dok se ostatak 
koristi za podmirivanje domaćih potreba, 
na primjer u slučaju ispada tE Pljevlja, 
manjka vode na Perućici, neočekivanih 
pikova i sl. 
Zbog kompleksnosti relacija na berzi i 
dodatne  snage od 342 megavata koja je 
obezbijeđena zahvaljujući činjenici da  HE 
Piva sada proizvodi isključivo za potrebe 
crnogorskog elektroenergetskog sistema u 
Upravljanju energijom analizirali su trži-
šta na mađarskoj berzi. Upravo, upravlja-

nje radom HE Piva kreirano je na osnovu 
iskustava sa te berze.  Osim toga, bilo je 
potrebno  obezbijediti izlazne kapacitete. 
tu je i potreba odgovarajućeg korišćenja 
vode da bi HE Piva  radila na optimalnoj 
koti, naročito zbog izbjegavanja preliva. 
Sve te aktivnosti rezultirale su postiza-
njem najboljih cijena koje su se na tržištu 
električne energije mogle postići u datom 
trenutku.

trgOvina bez Ograničenja 
za bOljU valOrizaCijU 
energije

od 2011. godine u Crnoj Gori je na sna-
zi Zakon o javnim nabavkama kojim je 
ukinut član 181 Zakona o energetici po 
kojem je trgovina električnom energijom 
izuzeta od procedure javnih nabavki. na 
ovaj način, ePCG je vraćena pod zakono-
davni okvir djelatnosti javnih nabavki.

iz oC Upravljanje energijom namjeravaju 
da se obrate odboru direktora elektro-
privrede Crne Gore sa zahtjevom da se 
donese odluka o potpisivanju eFeT spo-
razuma i na taj način omogući ePCG da 
trgovinu električnom energijom obavlja u 
skladu sa tržišnim i regulatornim pravili-
ma koja važe, kako u Crnoj Gori, tako i u 
evropskoj uniji.

- Ukoliko ePCG bude imala ograničenja 
po pitanju trgovine električnom enrgijom 
koja je berzanska roba, naredne godine 
neće moći da valorizuje energiju iz He 
Piva, a ni iz ostalih elektrana na odgovara-
jući način. U tom slučaju, štetne posljedi-
ce mjerile bi se milionima eura- naglašava 
Momir Grbović.

Od spOrazUma sa eps-Om dO  tržišta

Tržište električne energije počinje da živi. U izmijenjenim uslovima, ePs je tražio smanjenje ko-
eficijenta sa 1,415 na 1,25. nakon analiza koje je uradila oC Upravljanje energijom, ePCG je 
predložila da koeficijent razmjene bude 1,38. radi se o situaciji u kojoj je još nepoznanica da li 
će KaP biti i dalje potrošač ePCG. osim toga, Crna Gora ima samo tri granice za plasman ener-
gije – prema srbiji, Bosni i albaniji, s tim što je granica prema albaniji skoro bez prometa, zbog 
neregulisane pravne situacije u toj zemlji. U takvoj konstelaciji, izvršni menadžment ePCG je bio 
spreman da koeficijent spusti na 1,35. Dogovor o daljem zajedničkom korišćenju He Piva, ipak 
nije postignut i ugovor između dviju elektroprivreda je raskinut nakon 23 godine.
 
Podsjetimo, dugoročni ugovor o poslovno- teh-
ničkoj saradnji između ePCG i ePs-a prošao je kroz 
različite faze. Prvom varijantom Ugovora, Crna 
Gora je dobijala 100 megavata band energije. 
Ukoliko je proizvodnja He Piva bila veća od pla-
nirane, razlika, odnosno pozitivni finansijski efekti 
na nivou godine, išli su KaP-u, sve do 1991. godi-
ne.  od tada, kompletne energetske efekte preu-
zima ePCG, a za cjelokupne pozitivne ili negativne 
rezultate ona je odgovorna prema ePs-u, s tim što, 
u zamjenu za vršnu energiju, ePs obezbjeđuje za 
ePCG konstantnu energiju, u razmjeri 1: 1,415.

Ugovor dviju elektroprivreda o korišćenju He Piva 
imao je prednosti u tadašnjem jugoslovenskom 
kontekstu, u situaciji kad nije postojalo tržište 
električne energije, izuzev međurepubličke raz-
mjene. shodno tome, ako bi hidrološke prilike bile loše, energija dobijena od ePs-a “peglala” 
je situaciju u Crnoj Gori. Mehanizam petogodišnjeg “poravnanja” omogućavao je analizu pro-
teklog perioda pa se, u zavisnosti od toga da li je pivska elektrana bila iznad ili ispod planira-
nih proizvodnih količina, vršila korekcija narednog petogodišta. ovakav dogovor trebalo je da 
ostane na snazi do 2015. godine.

Međutim, devedesetih godina dolazi do razdvajanja jugoslovenskih republika i do deregula-
cije na evropskom tržištu električne energije. Poslije 2000. godine, neophodnost deregulacije, 
odnosno mogućnost da se električna energija može slobodnije prodavati i nabavljati, stiže i 
na Balkan. više nijesu pod okriljem državne firme cjelokupna proizvodnja, potrošnja i prenos 
električne energije. Dolazi do razdvajanja proizvodnje i prenosa, a pojedini potrošači izlaze na 
tržište električne energije. U toj situaciji, Ugovor o korišćenju He Piva doživljava transformacije. 
napravljeni su aneksi 2006. godine po kojima obje strane imaju mogućnost raskida ugovora.

tržišne transakCije

na tržištu električne energije je veoma di-
namično. različiti mjeseci imaju različite 
cijene električne energije. Tako je, u avgu-
stu, kad je He Perućica u remontu, ePCG 
bila  energetski “kratka”. U pogonu je bila 
samo Termoelektrana, a povremeno je 
angažovana He Piva. U oC Upravljanje 
energijom pribjegli su transakciji kupovi-
ne 105 GWh električne energije, po pro-
sječnoj cijeni od 38 eura po megavat satu. 
Prodali su 39 GWh, energije, po 56,26 
eura, tako da je odnos ukupne kupovine 
i prodaje bio čak 1,47.

U oktobru je došlo do poremećaja na 
berzi u Mađarskoj zbog remonta  poje-
dinih nuklearki. Potražnja za električnom 
energijom je bila veća od ponude pa je 
rasla i cijena. ePCG je iskoristila momenat 
i plasirala 80 GWh po 60 eura. Kupljeno je 
33 GWh po 39 eura tako da je, u prošlom 
mjesecu ostvaren koeficijent veći od 1,5.
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i n t E r v j u

Marko Burić

M r  v l a D i M i r  B o j i č i ć ,
i z v r š n i  r u ko v o d i l ac  F c  s n a b d i j e va n j e

Raste broj
        redovnih platiša

akCija pOdijelimO teret značajnO je pObOljšala prOCenat naplate, pa se OčekUje da 
dO kraja 2014. dOstigne nivO Od 98 OdstO. znatan brOj predmeta prOslijeđen javnim 
izvršiteljima, ali jOš je ranO za zakljUčak kOlikO će Oni dOprinijeti pObOljšanjU 
stepena naplate. epCg spremila i nOvU nagradnU igrU.

Koliko potrošača je potpisalo protokol u 
akciji “Podijelimo teret II“ i da li ste za-
dovoljni rezultatima ove akcije?

kao što znate akcija Podijelimo teret je 
bila organizovana u dva kruga. Prvi krug 
je završen prošle godine u novembru. Re-
zultati od prošle godine, koji su veoma 
dobri, dali su nam za pravo da pokrenemo 
drugu fazu akcije, u 2014. godini. Od oko 
18.500 potrošača, koji su potpisali pro-
tokole u okviru prve akcije njih 13.100 
nakon 12 mjeseci nastavilo je da poštuje 
protokole, što je 71 odsto od ukupnog 
broja potpisanih protokola. Druga kam-
panja Podijelimo teret je zaključena 31. 
avgusta, oko 10.600 potrošača je potpisalo 
protokol. Zaključno sa 21. oktobrom njih 
oko 9.700 i dalje ima aktivne protokole. 
Akcijom je ukupno pokriveno oko 16 i 
po miliona eura duga. jako je značajno 
to što kroz kampanju Podijelimo teret i i 
ii imamo oko 1.600 potrošača sa dugom 
preko 5.000 eura, što predstavlja  oko 50 
odsto ukupnog broja potrošača sa dugom 
većim od 5.000 eura. Oni su prepoznali 
svoju šansu i na taj način su omogućili 
sebi da u naredne dvije godine plaćaju dio 
duga i tekuće fakture. Nakon isteka pro-
tokola Elektroprivreda će definisati kako i 
na koji način će biti dalje tretiran dug kod 
ove grupe potrošača. Ono što je bitno da 
naglasim jeste da je veliki broj potrošača 
iz kategorije domaćinstva iz opština u ko-
jima ima najviše dužnika (Cetinje, Nikšić, 
Rožaje, Bijelo Polje) potpisalo protokol. 
to je direktno uticalo da se i naplata kod 
domaćinstava u tim opštinama izuzetno 
poboljša u odnosu na prethodni period.

Kakvi su rezultati u naplati potraživanja?

U odnosu na isti period iz prošle godine 
ukupni rezultati su iznad očekivanja, a pro-
cenat naplate je bolji 5,8 odsto. Za sada smo 
iznad plana, vjerujemo da ćemo ispuniti 
plan od 98 odsto naplate, možda i dostići 
99 odsto. takođe, trenutno imamo oko 
140 hiljada redovnih platiša, a očekujemo 
da održimo taj nivo do kraja godine. to je 
svakako znatno bolje u odnosu na preth-
odnu godinu. iz godine u godinu se bilježi 
rast redovnih platiša, a njih oko 50 odsto 
su članovi Zlatnog tima i imaju 10 odsto 
popusta, a ostali 5 odsto popusta.

što se tiče naplate kod domaćinstava, 
na primjer u opštini Cetinje ona u ovom 
trenutku iznosi oko 115 odsto, ako upor-
edimo naplatu duga iz prethodnog pe-
rioda. to je sigurno kuriozitet ako znamo 
da smo u prethodnom periodu imali 
negativan rezultat, posebno kod potrošača 
iz kategorije domaćinstva. Sve ovo što je 

odrađeno sa akcijom Podijelimo teret uti-
calo je i da ukupni rezultati budu trenutno 
iznad očekivanja, iznad planiranih, tako 
da u ovom trenutku smo oko 1,5 odsto 
iznad plana i očekujemo da ćemo sa ovim 
trendom koji imamo u prethodnih devet 
mjeseci, ako budemo nastavili na isti način 
do kraja godine, ostvariti postavljeni cilj, a 
to je naplata od 98 odsto. takođe, moram 
još da istaknem da smo u međuvremenu 
riješili i potraživanja iz prethodnog perio-
da koja smo imali kod direktnih potrošača, 
kao što je Željeznička infrastruktura, tako 
da u ovom trenutku naplata kod potrošača 
koji pripadaju direktnim potrošačima se 
svodi na naplatu posljednje fakture, pa smo 
i u tom dijelu ispunili ono što smo planirali 
u ovoj godini.

Očekujete li da javni izvršitelji doprinesu 
povećanju stepena naplate?

Do ovog trenutka Elektroprivreda kao 
jedan od najvećih povjerilaca u Crnoj 
Gori nije još osjetila prednosti tog sistema. 
Mogu da kažem da se svi uhodavamo, 
kako EPCG tako i javni izvršitelji u dijelu 
razmjene informacija i u dijelu izvršenja 
na samom terenu. Čini mi se da je još rano 
donositi bilo kakve zaključke i iznositi re-
zultate koliko je rad javnih izvršitelja u 
ovom trenutku uticao na naplatu. Nakon 
sagledavanja rezultata i nakon određenog 
vremena, kada budemo imali potpuno 
jasnu sliku ko od javnih izvršitelja najefi-
kasnije radi na terenu, normalno da ćemo i 
mi više njih angažovati i očekivati da ćemo 
tako jednostavnije rješavati probleme na-
plate svojih potraživanja. Značajan broj 

Plan će biti ostvaren: Mr Vladimir Bojičić
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predmeta u ovom periodu smo proslijedili 
javnim izvršiteljima u Crnoj Gori, negdje 
oko 13.500 do 14.000 predmeta. Vidjećemo 
kakvi će rezultati biti.

U kojoj fazi je projekat novog Call centra?

trenutno su zaposleni koji su angažovani 
ispred fC Snabdijevanje i Direkcije za 
iCt u svakodnevnoj komunikaciji sa 
kompanijom SAGA DOO Beograd, koja 
je i zadužena da sprovede Call centar. 
Očekujemo da će prva faza biti završena 
do Nove godine, a druga faza, koja podra-
zumijeva “tiketing“, odnosno praćenje 
svih reklamacija i prigovora kupaca kroz 

sistem, trebalo bi da bude završena u pr-
vom kvartalu 2015. godine. Ako uzmemo 
to u obzir konkretno korišćenje Call centra 
možemo očekivati na kraju prvog kvartala 
u 2015. godini, što je u skladu sa ugovorom 
koji smo potpisali sa kompanijom SAGA. 
Call centar će biti izuzetno značajna ka-
rika u segmentu rada fC Snabdijevanje. 
Naša želja je da imamo zadovoljnog kup-
ca. Važno je da u svakom trenutku kupac 
može dobiti adekvatne informacije koje ga 
interesuju. 

Ono što je značajno za nas je i odvajanje 
fC Distribucija. Nakon tog procesa Snab-
dijevanje će biti jedina cjelina u kontaktu 

sa svim potrošačima. iz tog ugla Call cen-
tar će nam pomoći da odgovorimo na sve 
zahtjeve potrošača, da budemo spremni 
u svakom trenutku da pružimo pravu in-
formaciju, kao i da odgovorimo na rekla-
macije. Naša obaveza je da odgovorimo na 
reklamacije i pružimo prave informacije 
potrošačima u rokovima koji su sada 
skraćeni na osam dana. taj projekta će 
nam pomoći da ispunimo sve obaveze.

U fC Snabdijevanje rade i na nekim novim 
projektima. U planu je jako važan projekat, 
koji se odnosi na kupce iz kategorije ostala 
potrošnja. O tim projektima više riječi biće 
u narednom broju lista “Elektroprivreda“.

ZLATNI ČLAN DOBIJA STAN
Elektroprivreda Crne Gore pokreće novu nagradnu igru “Zlatni član dobija stan“, kako za članove Zlatnog tima, tako 
i za sve one koji će moći, uz ispunjavanje određenih uslova, da se uskoro pridruže ovom timu.

- iz objektivnih razloga nijesmo pokrenuli novi lojaliti program za redovne platiše, ali smo se zato odlučili za organ-
izovanje nove nagradne igre. Nagradna igra biće organizovana kao i prethodna iz 2012/13, s tim što imamo jednu veliku 
razliku, a to je da trenutno imamo oko 140.000 redovnih platiša. U trenutku organizovanja nagradne igre 2012/13 to 
je bilo oko 122 do 123 hiljade. Ovi rezultati u dijelu povećanja broja redovnih platiša sigurno su nam dali za pravo da 
se odlučimo za ovaj korak i da nagradimo najodgovornije kupce. Nagradna igra biće najvjerovatnije organizovana po 
pravilima prošle. ipak, pravila se moraju utvrditi u skladu sa Zakonom o organizovanju igara na sreću, a ono što je sig-
urno da učesnike očekuje bogat nagradni fond, posebno će biti primamljiva glavna nagrada - rekao je Bojičić.

Nagradna igra će najvjerovatnije biti organizovana u dvije faze.

- Prva faza bi trebalo da bude u drugoj polovini decembra, a drugi krug i izvlačenje glavne nagrade može se očekivati u 
drugoj polovini januara 2015. godine - dodao je Bojičić.
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i z M E Đ u  d v A  b r o j A
epCg: priHOd Od depOzita 17 miliOna eUra
Po osnovu kamata na oročene depozite u Prvoj banci, EPCG je od 2009. godine prihodovala 17 mili-
ona eura, što je dva puta više od vrijednosti akcija koje ima u toj finansijskoj instituciji. 
kamata na oročena sredstva u Prvoj banci 30 odsto je veća od kamatnih stopa u odnosu na druge 
banke i zato je kompanija ostvarila znatno veći prihod.

ed berane: stabilnije napajanje plava i gUsinja
Elektrodistribucija Berane završila je remont DV 35 kV „Andrijevica - Plav - Gusinje“, zahvaljujući čemu 
će, kako navode, opštine Plav i Gusinje imati znatno stabilnije napajanje. U sklopu remonta zamijenjeni 
su i prekidači u trafostanicama u Plavu i Andrijevici. takođe, očekuje se da uskoro bude puštena u pogon 
i StS „Malo selo“ u Plavu.

zaHvalnOst epCg za dOnaCijU
Sredinom oktobra u jU Oš „Milija Nikčević“ u kličevu organizovana je svečanost povodom uručenja Nagrade 
oslobođenja Nikšića – 18. septembar, koju je ova škola dobila za postignuća u obrazovno-vaspitnom radu. 
- treba istaći da je EPCG, između ostalih, kao prijatelj škole donirala dio sredstava za uvođenje video nadzora 
u našoj ustanovi – kaže Slavica Perošević direktorica škole. Na svečanosti je iskazana zahvalnost lokalnoj 
zajednici, institucijama, kompanijama, organizacijama, javnim ustanovama, Savjetu roditelja i prijateljima 
škole koji su, po riječima Slavice Perošević, umnogome pomogli da ova škola u kontinuitetu postiže zapažene 
rezultate. 

ed bijelO pOlje: pripreme za zimU
U Elektrodistribuciji Bijelo Polje pripremaju niskonaponsku mrežu i dalekovode za zimski period. U toku je 
zamjena dotrajalih stubova, kao i ugradnja betonskih nogara. takođe, pri kraju su radovi na izgradnji StS 10/0.4 
kV „Cerovo“ sa priključnim dalekovodom 10 kV u dužini od 1,2 km. iz ED Bijelo Polje navode kako i Služba za 
mjerenje i kontrolu intenzivno radi na kontroli i isključenju nelegalnih potrošača, kao i isključenju kupaca zbog 
neplaćanja računa.

resUrsni Centar “1. jUn” i elektrOteHnička škOla pOsjetili He “perUćiCa”
Polaznici Resursnog centra za djecu i osobe sa intelektualnim smetnjama i autizmom ,,1. jun” iz Podgorice bili 
su nedavno u posjeti HE „Perućica”. Oko 30 djece iz srednje i osnovne škole ovog centra obišli su i upoznali se 
sa procesom rada u našoj najstarijoj velikoj elektrani. Posjeta je organizovana u sklopu praktične nastave koju 
za svoje polaznike obezbjeđuje resurni centar “1. jun”. takođe, našu najveću hidroelektranu 28. oktobra posjetili 
su i učenici trećeg razreda Srednje elektrotehničke škole “Vaso Aligrudić” iz Podgorice. Njima je predavanje o 
radu HE “Perućica“ održao inženjer Veselin Škuletić.

pOtrOšnja 19,5 OdstO manja U OdnOsU na avgUstOvskU
Domaćinstva su u septembru potrošila 85,634,447 kW/h električne energije, 19,5 odsto manje u odnosu na avgu-
stovsku potrošnju, odnosno 1,8 odsto više u odnosu na septembar 2013. godine.
Prosječan septembarski račun za električnu energiju za domaćinstva (ukoliko se izuzmu neočitana mjerna mjesta 
u objektima koji nijesu stalno nastanjeni) manji  je 16 odsto nego u  avgustu i iznosi 30,93 eura. Domaćinstva u Mojkovcu bilježe naj-
nižu prosječnu potrošnju od 23,4 eura, dok je najveća potrošnja prethodnog mjeseca očitana u Ulcinju, gdje su domaćinstva u prosjeku 
potrošila električne energije u vrijednosti od 39,4 eura. Samo oko 2,65 odsto potrošača iz kategorije domaćinstva, koji su trošili znatno 
više od prosjeka, odnosno preko 1000 kWh, dobilo je račune u iznosu od preko 100 eura.

te “pljevlja” Obilježila 32 gOdine rada i pOslOvanja
termoelektrana “Pljevlja“ je 21. oktobra obilježila 32. rođendan. Strateški značaj tE „Pljevlja“ za stabilnost 
crnogorskog elektroenergetskog sistema potvrđuje i ovogodišnji rezultat od 980 GWh isporučene električ-
ne energije, što predstavlja 95 odsto od plana. Od puštanja u pogon tE „Pljevlja“ je prozvela oko 30 000 
GWh električne energije.
- Nakon više od tri decenije ovaj proizvodni objekat i dalje opravdava  poziciju stuba elektroenergetskog 
sistema. Ove godine očekujemo da proizvodni plan bude ostvaren, s obzirom na potrebe tržišta električne 
energije i pouzdani rad elektrane - rekao je direktor tE „Pljevlja“, Luka Jovanović.   
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i n t E r v j u
p r o F.  d r  b r a n i s l av  Đ o r Đ e v i ć , 

e k s p e r t  z a  h i d r o e n e r g e t i k u

       Još od faraonskih vremena 
projekti u oblasti voda su najbolji 
razvojni projekti

prOf. dr branislav đOrđević, redOvni prOfesOr na građevinskOm fakUltetU U beOgradU U penziji i član aka-

demije inženjerskiH naUka srbije, vOdeći je strUčnjak U Oblasti vOdOprivrede i HidrOenergetike na prOstOrU 

bivše sfrj i afirmisani svjetski ekspert U Oblasti vOda. njegOvO kapitalnO djelO iz teOrije vOdOprivredniH 

sistema, ObjavljenO U sad-U (CybernetiCs in Water resOrCes management) bazna je mOnOgrafija U svijetU iz te 

Oblasti. prOfesOr đOrđević razviO je savremene metOde OptimizaCije i planiranja HidrOteHničkiH sistema 

i najslOženijiH kOnfigUraCija te se smatra jednim Od najkOmpetentnijiH svjetskiH eksperata na tOm planU. 

aUtOr je 300 bibliOgrafskiH jediniCa iz šireg spektra HidrOteHnike. rUkOvOdiO je najvećim naCiOnalnim prO-

jektima U Oblasti vOdOprivrede i HidrOenergetike. biO je ekspert sektOra za prirOdne resUrse evrOpskOg 

savjeta, član kOmiteta za vOdOprivredne sisteme pri međUnarOdnOj asOCijaCiji za HidrOlOške naUke, ek-

spert sfrj U kOmitetU za vOde Un, predsjednik OdbOra za UtiCaj brana i akUmUlaCija na OkOlinU skvb. kaO 

Utemeljivač teOrije vOdOprivredniH sistema, kaO nOve grane teHničke kibernetike i prvi nastavnik pred-

meta vOdOprivredni sistemi, predavaO je na pOslijediplOmskim stUdijama U beOgradU, skOpljU, sarajevU, za-

grebU, ljUbljani, mOstarU i splitU.

Biljana Mitrović

Prof. dr Branislav Đorđević
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U ekskluzivnom intervjuu za list 
„Elektroprivreda“, profesor Đorđe-
vić, kao izvranredan poznavalac cr-
nogorskog hidropotencijala,  iznosi 
svoje viđenje budućnosti crnogor-
ske energetike u svjetlu savremenog 
upravljanja vodama bez narušavanja 
ekosistema. Zbog aktuelnosti i zna-
čaja teme, kao i zanimljivih i dra-
gocjenih opservacija eminentnog 
sagovornika, intervju donosimo na 
povećanom broju strana. 

S obzirom na to da ste dobro upućeni 
u prirodne energetske resurse Crne 
Gore, kako na najbolji način isko-
ristiti ogromni energetski potencijal 
i kako vidite budućnost crnogorske 
energetike?

Budućnost uvijek zavisi od mudrosti 
i odlučnosti onog ko je stvara, gradi. 
Zato ne mogu da kažem kako ja vidim 
crnogorsku energetiku u budućnosti, 
jer nisam u stanju da sagledam vre-
mensku postojanost djelovanja onih 
retrogradnih uticaja i pokreta kojima 
je Crna Gora do sada ometana u po-
kušajima da iskoristi svoje dragocjene 
vodne potencijale. Ako djelovanje tih 

destruktivnih uticaja koji se protive 
izgradnji hidroenergetskih objekata 
bude i dalje začuđujuće uspješno, ako 
se na taj način sistematski onemogu-
ćava razvoj države, onda ja ne vidim 
nikakvu respektabilnu energetsku 
budućnost Crne Gore. Međutim, 
ukoliko razum napokon preovlada, 
ako se neki ljudi i organizacije iz 19. 
vijeka vrate u 21. vijek, ako shvatimo 
da su glavne poluge razvoja upravo u 
mudrom korišćenju vlastitih potenci-
jala, ne ugrožavajući okruženje (a to 
se može uraditi), onda bi Crna Gora, 

sa svojim izuzetnim vodnim potenci-
jalima, mogla da ubrzo postane jedna 
od najuzornijih država Evrope, jer bi 
bila u stanju da najveći dio svojih po-
treba za električnom energijom zado-
voljava iz vlastitih obnovljivih izvora.

Sada je izvjesno da se u svijetu naj-
veći dio tehnički iskoristivih vod-
nih potencijala ili već nalazi ili će se 

uskoro naći u kategoriji ekonomski 
iskoristivih potencijala. tačnije, u 
kategoriji potencijala koji se mogu i 
moraju upotrijebiti za razvoj zemlje, 
čak iako se sada neke od cijena čine 
nešto većim od važećih. Posmatrano 
tako, Crna Gora je na vrlo povoljnom 
polazištu. tehnički iskoristivi poten-
cijali Crne Gore na većim rijekama i 
većim postrojenjima zavise od vari-
jante korišćenja voda. U slučaju kori-
šćenja voda tare u prirodnom pravcu 
tečenja, još neiskorišćen potencijal 
iznosi oko 4,6 tWh/god., dok u vari-

janti prevođenja dijela voda iz tare u 
Moraču iznosi oko 5,3 tWh/god. Po-
red toga, Crnoj Gori pripada, ako bi 
se realizovao neopravdano zaustav-
ljen projekat HE Buk Bijela oko 0,38 
tWh/god. Procenjuje se da se još 
oko 0,4 tWh/god. može realizovati u 
okviru malih HE, onih koje se mogu 
uklopiti u okruženje. Znači, ukupni 
iskoristivi hidroenergetski potencijal 

Crne Gore je 5,4-6,1 tWh/god, zavi-
sno od varijante korišćenja voda. Na 
postojećim objektima je iskorišćeno 
oko 1,67 tWh/god, instalisane sna-
ge 658 MW. Pošto se okvirne potrebe 
Crne Gore u električnoj energiji oko 
2021. godine procjenjuju na oko 6,9 
tWh/god. (podatak kojim sam ras-
polagao tokom ranijih studija, mož-
da je sada procjena drukčija), ste-
pen pokrivenosti elektroenergetskog 
konzuma energijom iz hidroelektra-
na mogao bi da dostigne vrijednost 
i preko 80%. time bi se Crna Gora 
našla u maloj grupi zemalja koje svo-
je potrebe za el. energijom podmiru-
ju prevashodno iz obnovljivih, eko-
loški najčistijih energetskih izvora-iz 
vodnih snaga.

Dakle, ako se Crna Gora okrene ra-
zvoju smisleno, oslanjajući se na svo-
je respektabilne vodne potencijale, 
ako primijeni pravilo znano još od 
faraonskih vremena, pa preko pro-
jekta ‘New Deal’ sve do danas, da su 
projekti u oblasti voda uvijek najbo-
lji razvojni projekti koji cijelu zemlju 

Ukoliko razum napokon preovlada, ako se neki ljudi i orga-
nizacije iz 19. vijeka vrate u 21. vijek, ako shvatimo da su 
glavne poluge razvoja upravo u mudrom korišćenju vla-

stitih potencijala, ne ugrožavajući okruženje (a to se može 
uraditi), onda bi Crna Gora, sa svojim izuzetnim vodnim 

potencijalima, mogla da ubrzo postane jedna od najuzorni-
jih država Evrope, jer bi bila u stanju da najveći dio svojih 
potreba za električnom energijom zadovoljava iz vlastitih 

obnovljivih izvora.
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izvlače iz krize i stagnacije i penju je 
na višu orbitu razvoja, tada će ener-
getska budućnost Crne Gore biti ve-
oma dobra, uzorna. Ali, ako država 
iskazuje nemoć da se odupre onim 
pojedincima i organizacijama koje se 
opiru bilo kakvoj gradnji, u ime ne-
kih navodnih ekoloških ciljeva (pot-
puno pogrešna fikcija, o čemu ću ka-
snije više reći), tada će, na žalost svih 
nas, Crna Gora biti elektroenergetski 
zavisna zemlja, sa svim veoma lošim 
posljedicama po ukupan razvoj.
 
Kojem biste energetskom projektu u 
Crnoj Gori dali prioritet?

Prioriteti zavise od više stvari: od sta-
nja projektne izučenosti objekata, od 
ekonomskih pokazatelja, od uloge ta-
kve elektrane u već postojećem siste-
mu i onog što mi jako zapostavljamo, 

od pripreme javnosti da prihvati ta-
kve projekte, po čemu su sve države u 
regionu dosta „trapave“. Vrlo naivno 
smatramo da dobri projekti, kao do-
bra „roba“ govore sami za sebe, a nije 
tako. Svi projekti u oblasti voda su 
integralni, višenamjenski, sa čitavom 
lepezom ciljeva (energetskih, eko-
nomsko-razvojnih, vodoprivrednih, 
socijalnih, ekoloških, urbanih, sao-
braćajnih, kulturoloških i drugih), 
svi se mogu veoma umješno uklopiti 
u socijalno, ekološko i drugo okruže-
nje na način da oplemenjavaju život-
nu sredinu i obogaćuju biodiverzitet. 
Međutim, mi i dalje projekte „krsti-
mo“ samo kao hidroenergetske, što je 
strateška greška, a o brojnim drugim 
ciljevima uopšte ne govorimo, niti 
to blagovremeno jasno prikazujemo 
javnosti, da bi se shvatile sve dobrobi-
ti od takvih projekata, već prepušta-
mo raznim neformalnim grupama, 
NVO i pojedincima, da zbog nekih 
svojih sebičnih interesa gomilom 
neistina i izmišljotina odmah čim se 
za projekat čuje „ocrne“ ga i stvore 
negativan naboj u javnosti koji jako 

otežava, ili čak i onemogućava nje-
govu realizaciju. tako je pao projekat 
HE Buk Bijela, koji bi bio izvanredan 
ne samo energetski i razvojno, već i 
sa ekološkog i turističkog stanovišta. 
taj projekat je propao, nažalost, jer 
je javnosti prezentiran veoma jedno-
strano, samo kao HE Buk Bijela, a on 
je imao veoma široku paletu ciljeva, 
ne samo ekonomsko-razvojnih, već 
i ekoloških, turističkih i drugih. taj 
projekat je kao „integralni razvojni 
projekat uređenja sliva Drine u zoni 
sastavnice tare i Pive“  trebalo da 
snažno povuče naprijed u svekoliki 
razvoj čitav taj veoma pasivan kraj.

Da sam ja donosilac odluke, ja bih 
svakako u prvi plan stavio planiranu 
kaskadu na Morači, koja je u svakom 
pogledu odličan razvojni projekat, ali 
je prihvatljiv i u ekološkom smislu i 
sa gledišta zaštite dragocjenih kul-
turno-istorijskih objekata, a zatim 
HE komarnicu na istoimenoj rijeci, 
kojom se upotpunjava izvanredno 
postrojenje HE Piva. takođe, prof. 
dr Goran Sekulić i ja u jednoj knji-
zi koja se upravo nalazi u štampi u 
CANU, predlažemo da se tehničko 
rješenje na rijeci Limu izmijeni i pri-
mjeri realnim uslovima u sadašnjem 
socijalnom, saobraćajnom, urbanom 
i drugom okruženju. Mi predlažemo 
da se odustane i od planiranih vari-

janti sa akumulacionim ili kanalskim 
elektranama (sada oficijelno važeće 
varijante iz planskih dokumenata i 
Vodoprivredne osnove Crne Gore). 
Ocjenjujemo da se za takva rješenja, 
tehnički neosporno moguća i dobra, 
praktično ne mogu da obezbijede 
ostali uslovi za realizaciju. Zato pred-
lažemo da se cio potez Lima od Plava 
do granice sa Srbijom riješi pribran-
skim elektranama sa manjim padovi-
ma, koje se zadržavaju u osnovnom 
koritu Lima, pa kao takve nemaju 
nikakve prostorne zahtjeve u odno-
su na okruženje. Akumulacije bi se 
gradile na pritokama Lima, na koji-
ma nema velikih prostornih ograni-
čenja kao u dolini. Predlažemo da se 
objekti riješe kao tipizirana tehnička 
rešenja, posebno sa gledišta opreme 
(HMO, turbine, itd.), što bi omogu-
ćilo znatnu racionalizaciju. Da ja od-
lučujem o tome u EPCG ja bih od-
mah naložio da se za takvu varijantu 
uradi Generalni projekat. (treba naći 
kompetentnog projektanta, što je, 
shvatam, teško u uslovima sadašnjih 
propisa o „javnim nabavkama“ kada 
se svako, čak i najnekompetentniji, 
može prijaviti i ponuditi cijenu van 
svake logike!). tok Lima se nikako 
ne smije „sjeckati na komadiće“, na 
parcijalna postrojenja, jer nam takvu 
nesuvislost neće oprostiti oni kojima 
treba da ostavimo logično iskorišće-
nu rijeku i uređen dolinski prostor. 
integralno rješenje takve kaskade 
tada treba ponuditi kao cjelinu i ja 
sam uvjeren da se za takvu opciju 
može naći investitor. U knjizi smo 
pokazali i okvirni prijedlog kako bi 
se to moglo riješiti, a sličan projekat 
je razrađen za potez Lima u Srbiji. ja 
sam uvjeren da se, posmatrajući taj 
projekat kao cjelinu, kao integralni 
projekat uređenja cijele doline Lima, 
on može i treba da realizuje kao veliki 
razvojni projekat Crne Gore. to po-
drazumijeva da se, kada se krene sa 
građenjem prvog objekta, ne „izlazi“ 
iz doline Lima sve dok se ne realizuje 
cijela kaskada. Umješnom organiza-
cijom radova, premještanjem opreme 
za građenje i operative sa jednog pro-
fila na drugi, uz logično preklapanje, 
moglo bi da se ostvari vrlo racional-
no rješenje. takve sisteme sam ra-
zgledao u nizu zemlja i sva rješenja 
su bila izvanredno korisni razvojni 

Da sam ja donosilac odluke, 
ja bih svakako u prvi plan 
stavio planiranu kaskadu 

na Morači, koja je u svakom 
pogledu odličan razvojni 
projekat, ali je prihvatljiv 
i u ekološkom smislu i sa 

gledišta zaštite dragocjenih 
kulturno-istorijskih objeka-
ta, a zatim HE Komarnicu 
na istoimenoj rijeci, kojom 
se upotpunjava izvanredno 

postrojenje HE Piva.
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projekti, koji su doprinijeli razvoju i 
uređenju čitavih dolina u kojima se 
realizuju. Da sam ja biznismen, ja bih 
tražio koncesiju za cio potez Lima u 
Crnoj Gori, i siguran sam da bih od-
lično prošao. No, odlično bi prošli i 
svi drugi u Polimlju, jer bi se uredila 
cijela dolina i urbano i saobraćajno, 
naselja bi se kejovima povezala sa 
stabilizovanim akvatorijama (za pri-
branske elektrane u kaskadi je naj-
povoljniji rad sa visokim stabilnim 
kotama), što je izvanredan uslov za 
urban razvoj, poboljšali bi se zaštitni 
sistemi, riblje staze bi obezbeđivale 
nesmetanu migraciju riba. Mogao bi 
da navedem i mnoge dru-
ge dobrobiti, ali da samo 
zaključim sažeto: bio bi to 
izvanredan „New deal“ za 
čitavo Polimlje, koje je u 
razvojnom pogledu, naža-
lost, sada dosta zapušteno 
područje. 

Koliko izgradnja velikih 
akumulacija ima uticaja 
na upravljanje vodama? 

Pitanje je izvanredno, jer 
mi pruža mogućnost da 
detaljnije naglasim zna-
čaj akumulacija. U knjizi 
„Vodni potencijali Crne 
Gore“ (CANU,2010) de-
taljno smo se bavili karak-
teristikama vodnih režima 
i pokazali smo koliko je netačna često 
rabljena „mantra“ o velikom vodnom 
bogatstvu, ako se razmatra na nivou 
prosječnih vrijednosti. Vodni režimi 
u Crnoj Gori, ali i u svim zemljama 
ovog područja su vremenski izuzet-
no neravnomjerni, sa veoma velikim 
povodnjima i vrlo malim protocima 
u periodima malovođa. Male vode 
su na nizu profila čak i 20 do 30 puta 
manje od prosječnih proticaja. Me-
đutim, i tako jako nepovoljni vodni 
režimi još će se značajno pogoršavati 
zbog globalnih klimatskih promjena, 
čija je najnepovoljnija značajka upra-
vo pogoršavanje ekstremnih feno-
mena: velike vode biće sve veće, sve 
rušilačkije, a male vode sve manje i 
sa sve dužim trajanjima. Slikovito, 
već viđeno, ali u budućnosti viđaće se 
sve češće i sve drastičnije: nailaze ne-
povoljni cikloni, izručuju ekstremne 

padavine za kratko vrijeme, a nakon 
toga nastupaju dugi malovodni peri-
odi, kada su ugroženi i ljudi, privreda 
i poljoprivreda, ali i svi vodeni ekosi-
stemi. jedini način da država preživi 
i normalno se razvija u takvim okol-
nostima su akumulacije sa sezon-
skim, ali i sa manjim regulisanjem. 
to su u svijetu davno svi shvatili 
(akumulacije su gradile i drevne ci-
vilizacije), jedino se na ovim nesreć-
nim prostorima, dijelom i zbog naše 
već pomenute „trapavosti“, onemo-
gućava njihovo građenje, čim se po-
menu. (U anale ljudskih nesuvislosti 
ući će odluka Skupštine Valjeva da se 

ne dozvoli stavljanje u funkciju već 
završene brane i očišćene akumula-
cije Stuborovni na jablanici, koja je 
pored svih izuzetno velikih koristi 
imala i ulogu zaštite od poplava, a da 
je bila u funkciji zaštitila bi nedav-
no potopljene površinske kopove u 
sistemu REiS kolubara, jer bi sasje-
kla veliki dio talasa povodnja koji se 
formirao na tom dijelu sliva). Zna-
čaj akumulacija znaju svi u svijetu, i 
dobro uređene zemlje su ih izgradile 
gdje god su mogle, pa ih i dalje užur-
bano grade. Primjerice, opstanak 
španije kao uređene države počiva 
na preko 1.100 akumulacija, kojima 
se potpuno i na ekološki najpovolj-
niji način uređuju vodni režimi: aku-
mulacije veoma značajno ublažavaju 
povodnje,  a zatim se iz njih u sušnim 
periodima prema korisnicima upu-
ćuje onoliko vode koliko im je ne-

ophodno, bez restrikcija, kao da suše 
nema. to je mudro upravljanje voda-
ma. Neko (veoma neupućen) reći će: 
da, ali one ugrožavaju ekosisteme, što 
je netačno! Suvi, malovodni periodi, 
koji su uvijek u toplom dijelu godine, 
najpogibeljniji su upravo za vodene 
i priobalne ekosisteme. tada dolazi 
do sinergetskog djelovanja više ne-
povoljnih uticaja: protoci su mali, 
prekida se kontinuitet rječnog toka u 
koritima rijeka, visoke su temperatu-
re, pa je voda dosta topla, a u takvim 
okolnostima dolazi do drastičnog 
smanjenja kiseonika u vodi. Eto, to je 
razlog što tada dolazi do masovnog 

pomora riba. A sada zami-
slimo da u čeonom dijelu 
sliva imamo akumulaciju. 
iz nje u takvim okolnosti-
ma možemo da ispuštamo 
povećane količine čiste 
hladne vode obogaćene 
kiseonikom (zato se često 
na ispustima za ekološke 
protoke ugrađuju konični 
regulacioni zatvarači koji 
rasprskavaju mlaz i aerišu 
protok nizvodno). Prema 
tome, sa punom odgovor-
nošću čovjeka koji voli pri-
rodu i rijeke tvrdim: ribe 
bi nas blagosiljale kada 
bi im tako pomogli i kri-
znim malovodnim stanji-
ma umješnim korišćenjem 
akumulacija. O kakvoj se 

neupućenosti radi kada se iz ekološ-
kih razloga negira potreba građenja 
kaskade na Morači pokazuje i ovaj 
primjer. Morača na profilu Zlatice, 
na mjestu gde joj je prosječni protok 
blizu 60 m3/s,  u malovodnim perio-
dima potpuno presušuje. koji to eko-
loški scenario može biti nepovoljniji 
od toga - da rijeka na dužoj dionici 
presuši? tada stradaju ne samo ribe, 
već i fito i zooplanktoni, tako da je to 
ekološki šok od koga se rijeka dugo 
mora oporavljati. A koliko bi bio 
izvanredan boljitak upravo za vode-
ne ekosisteme, u uslovima postojanja 
planirane kaskade iz koje ispuštamo 
vodu po potrebama ekosistema, kada 
se duž kaskade uspostavljaju stabilne 
međusobno povezane akvatorije, na-
ravno, sa ribljim stazama uz brane! 
Boljitak bi bio na cijelom nizvodnom 
toku, jer bi se tada iz čeonih akumu-

Značaj akumulacija znaju svi u svijetu, i 
dobro uređene zemlje su ih izgradile gdje god 
su mogle, pa ih i dalje užurbano grade. Pri-

mjerice, opstanak Španije kao uređene države 
počiva na preko 1.100 akumulacija, kojima 
se potpuno i na ekološki najpovoljniji način 
uređuju vodni režimi: akumulacije veoma 

značajno ublažavaju povodnje,  a zatim se iz 
njih u sušnim periodima prema korisnicima 

upućuje onoliko vode koliko im je neophodno, 
bez restrikcija, kao da suše nema. To je mudro 
upravljanje vodama. Neko (veoma neupućen) 
reći će: da, ali one ugrožavaju ekosisteme, što 

je netačno!
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lacija na Morači (Andrijevo, Grla, 
Dubravica, u uslovima sa sniženom 
kotom akumulacije Andrijevo) na-
mjenski ispuštala potrebna količina 
vode, potrebna i za potrošače, uk-
ljučujući i navodnjavanje, i za pove-
ćavanje malih voda na potezu kroz 
Podgoricu, iz ekoloških i urbanih 
razloga. 

Nekada davno, kada su antropogeni 
pritisci na životnu sredinu bili mali, 
mogla je opstati doktrina da je za 
ekosisteme najbolje ako se ne gradi 
ništa (strategija „do nothing“). Me-
đutim sada, u uslovima velikih i vrlo 
nepovoljnih antropogenih uticaja na 
ekosisteme, ta doktrina je u svijetu 
odbačena i zamijenjena novom, jedi-
no logičnom: aktivnim upravljanjem 
vodama treba pomoći ekosistemima 
ne samo da opstanu, već da se razvi-
jaju i obogaćuju biodiverzitete. A da 
bi se vodama upravljalo treba imati 
akumulacije, što više akumulacija, i 
to i onih sa sezonskim regulisanjem, 
koje mogu da ublažavaju povodnje, a 
značajno povećavaju protoke u malo-
vodnim periodima. Eto, to je suština 
nesporazuma sa brojnim dosta gla-
snim, često i agresivnim pojedincima 
i NVO, koji ne shvataju tu elementar-
nu stratešku činjenicu da sada čovjek 
upravljanjem vodama treba da spasa-
va i zaštiti ekosisteme i omogući nji-
hov razvoj. Da radi očiglednosti ka-
žem šaljivo, ali iskreno i ovo: da sam 
ja neka riba u Morači, koja zna ovo 
što ja znam, ja bih se molio tvorcu 
da učini da se ljudi manu rasprava, da 
se late posla i naprave planiranu ka-
skadu, da naprave i dobro obezbijede 
od ribokradica riblje staze uz bra-
ne. i tražio bih preko nekog „ribljeg 
sindikata“, da neko mudar upravlja 
akumulacijama, konsultujući stalno 
i ihtiologe kada treba koliko vode da 
se ispušta, a kada treba da se održa-
vaju što stabilizovaniji nivoi u rijeci i 
akumulacijama, kada moje drugarice 
polažu ikru, kojoj treba određen pe-
riod stabilnih nivoa, bez oscilacija, 
da ne bi došlo do ugibanja ikre i mla-
đi. Eto, to je upravljanje akumulaci-
jama za 21. vijek, to je upravljanje za 
dobrobit ekosistema. 

Neko će reći da će akumulacija An-
drijevo ugroziti manastir Moraču. 

Nažalost, manastir je sada veoma 
ugrožen i za njega je jedni spas da se 
sistem realizuje (sa već predloženom 
sniženom kotom), pa da se u okviru 
tog projekta realizuju sve planira-
ne mjere geotehničke stabilizacije 
te rječne terase, kao i uređenja pla-
toa na kome se nalazi. Samo tako, sa 

sprovedenim svim mjerama zaštite, 
možemo biti mirni za sudbinu tog 
dragulja naše kulture i duhovnosti u 
narednim vjekovima.  

Da li je i na koji način moguće kori-
stiti hidroenergetski najznačajniju, 
ali za korišćenje najsloženiju rijeku 
Taru?
tara je prelijepa, ali kako lijepo re-
koste „složena“ rijeka, pa je složeno 

i Vaše pitanje, na koje bih trebalo da 
odgovorim čitavim elaboratom, uz 
rizik da me dočeka „baražna vatra“  
iz svih arsenala ostrašćenih pojedi-
naca i NVO. jako volim tu  rijeku, 
dobro je poznajem, brinem se da joj 
neko ne naudi (a najgore joj mogu da 
naude zagađenjima) i zato sam u oba-

vezi da Vam i decidno odgovorim na 
ovo pitanje.
 
Najbolje je uvijek krenuti od nespor-
nih činjenica. Potez kanjona od spla-
višta uzvodno, od mosta na Đurđe-
vića tari, pa nizvodno do oko 10-tak 
km od Sastavnice, nije sporan. taj 
dio treba da ostane pod striktnom za-
štitom, bez ikakvih objekata. tako je 
bilo predviđeno i u Vodoprivrednoj 

Da radi očiglednosti kažem šaljivo, ali iskreno i ovo: da sam 
ja neka riba u Morači, koja zna ovo što ja znam, ja bih se 

molio Tvorcu da učini da se ljudi manu rasprava, da se 
late posla i naprave planiranu kaskadu, da naprave i dobro 
obezbijede od ribokradica riblje staze uz brane. I tražio bih 

preko nekog „ribljeg sindikata“, da neko mudar upravlja 
akumulacijama, konsultujući stalno i ihtiologe kada treba 
koliko vode da se ispušta, a kada treba da se održavaju što 
stabilizovaniji nivoi u rijeci i akumulacijama, kada moje 

drugarice polažu ikru, kojoj treba određen period stabilnih 
nivoa, bez oscilacija, da ne bi došlo do ugibanja ikre i mla-
đi. Eto, to je upravljanje akumulacijama za 21. vijek, to je 

upravljanje za dobrobit ekosistema.
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osnovi Crnomorskog sliva Crne Gore 
(1981), čiju sam izradu ja vodio, ko-
jom su odbačeni objekti tepca i Bijeli 
Brijeg koji su predviđali zaposjeda-
nje i tog dijela toka. Najnizvodnijih 
10-tak kilometara je bilo predviđeno 
da se nađe pod povremenim uspo-
rom od HE Buk Bijela. Uz sve rizike 
koje preuzimam na sebe, moram reći 
da smatram da je donijeta pogrešna 
odluka Deklaracijom kojom je Crna 
Gora odustala od integralnog razvoj-

nog projekta Buk Bijela, koji bi donio 
izvanredne i razvojno-ekonomske, 
ali i turističke i ekološke koristi. Crna 
Gora bi imala jedan agregat od 150 
MW u HE Buk Bijela, koji bi imao 
status eksteritorijalnosti, da mu se 
može slobodno i pristupati i da se 
njime može upravljati slobodno, 
kako Crnoj Gori odgovara. taj prin-
cip eksteritorijalnosti jednog dijela 
HE sam viđao u svijetu.

Za ostale uzvodne djelove toka tare 
ja sam svjestan da smo daleko od bilo 
kakvog koncenzusa u pogledu kori-

šćenja voda i uređenja prostora. kao 
ljubitelj prirode, energetičar i turista 
ja imam jasan stav o tome šta bi bilo 
veoma dobro za Crnu Goru. Uzvod-
no od zaštićenog kanjona pogodna je 
pribranska akumulaciona HE Ljutica, 
čijim se usporom ne bi ugrožavao ni 
manastir Dobrilovina, ni Donja po-
lja nizvodno od Mojkovca. Realiza-
cija te akumulacije imala bi izuzetan 
značaj za cjelovitu turističku valori-
zaciju čitavog prostora u najatrak-
tivnijem turističkom „krugu“: Bje-
lasica–rijeka tara–rijeka Piva–rijeka 
komarnica-Durmitor, što ću kasnije 
obrazložiti. Potez uzvodno od Moj-
kovca u planskim dokumentima je 
rješavan sa više varijantnih rješenja, 
ali o njemu ne bih sada govorio, jer 
mislim da bi sve to bilo preuranje-
no. Međutim, ono što bih ja dobro-
namjerno savjetovao donosiocima 
odluka u energetici i prostornom 
planiranju je sljedeće. Mada je sada 
preuranjeno govoriti o varijantama 
korišćenja tog poteza tare, a poseb-
no o veoma intrigantnoj dilemi „ko-
rišćenje na prirodnom toku tare ili 
uz prevođenje dijela voda u Moraču“, 
bilo bi veoma mudro da se korišće-
nje prostora rječnih dolina planira 
na način koji ne bi ugrozio ni jednu 
varijantu, jer će generacije iza nas na 
sve to gledati iz neke svoje, drukčije 
optike. Njihova optika će biti znatno 
teža i dramatičnija i u pogledu ener-
gije i u pogledu voda. ja samo želim 
da naglasim, kao autor rješenja o re-
verzibilnoj RHE koštanica, da bi pri 
korišćenju prostora trebalo obavezno 
sačuvati mogućnost da se realizu-
je HE koštanica, ali u varijanti koja 
omogućava pretvaranje te elektrane 
u reverzibilno postrojenje. Ne isklju-
čujem mogućnost da se čak i odmah 
realizuje u takvoj izvedbi, jer su elek-
troenergetski  sistemi sve gladniji 
vršne snage. Reverzibilna RHE ko-
štanica ne bi smanjila vodne bilanse 
na tari, jer bi pumpama vraćala vodu 
nazad u taru. Međutim, gornja čeona 
akumulacija „Žuti krš“ bila bi izvan-
redan objekat koji bi omogućio da se 
na ekološki najpovoljniji način pove-
ćavaju protoci na čitavom toku tare 
u kriznim malovodnim situacijama. 
Upravo u skladu sa postulatom da se 
upravljenjem vodama pomaže ekosi-
stemima. i zato želim da zaključim 

apelom: bez obzira na deklaracije i 
odluke, treba ponovo ramisliti o ra-
zvojnim, energetskim, ali i ekološkim 
benefitima koji bi se ostvarili ako bi 
se na pomenuti način i na rijeci tari 
omogućilo upravljanje vodama, po 
više kriterijuma, od kojih bi jedan 
od najvažnijih upravo bio pomaganje 
ekosistemima u svim okolnostima, 
ali posebno u kriznim hidrološkim 
stanjima. A kriznih malovodnih sta-
nja će biti sve češće, sa sve težim po-
sljedicama.

Mogu li se i na koji način veliki ener-
getski projekti uspješno uklopiti u 
ekološke i turističke ciljeve?

Smatram da sam kao strastven turista, 
planinar i odličan poznavalac rijeka 
i planina Crne Gore kompetentan 
da decidno kažem: da, sva tehnička 
rješenja se mogu uklopiti na najbolji 
mogući način u ekološke i turističke 
ciljeve. ja ću sažeto to prikazati na in-
tegralnom razvojnom projektu tare i 
Pive u zoni Sastavnice, dopunjeno sa 
akumulacijom Ljutica na tari i ko-
marnica na komarnici. to su, ujedno 
i objekti koje bih ja uvijek forsirao za 
realizaciju, zajedno sa kaskadom na 
Morači. tim objektima bi se formira-
le veoma atraktivne stabilne akvato-
rije: Ljutica na tari uzvodno od zašti-

Bez obzira na deklaraci-
je i odluke, treba ponovo 

ramisliti o razvojnim, 
energetskim, ali i ekološkim 
benefitima koji bi se ostva-
rili ako bi se na pomenuti 
način i na rijeci Tari omo-
gućilo upravljanje vodama, 

po više kriterijuma, od 
kojih bi jedan od najvaž-
nijih upravo bio pomaga-
nje ekosistemima u svim 

okolnostima, ali posebno u 
kriznim hidrološkim stanji-
ma. A kriznih malovodnih 
stanja će biti sve češće, sa 
sve težim posljedicama.

Uz sve rizike koje preuzi-
mam na sebe, moram reći 
da smatram da je donijeta 
pogrešna odluka Deklara-
cijom kojom je Crna Gora 
odustala od Integralnog ra-
zvojnog projekta Buk Bije-
la, koji bi donio izvanredne 
i razvojno-ekonomske, ali i 
turističke i ekološke koristi. 
Crna Gora bi imala jedan 
agregat od 150 MW u HE 

Buk Bijela, koji bi imao 
status eksteritorijalnosti, 
da mu se može slobodno 
i pristupati i da se njime 

može upravljati slobodno, 
kako Crnoj Gori odgovara. 
Taj princip eksteritorijal-

nosti jednog dijela HE sam 
viđao u svijetu.
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ćenog poteza kanjona, Buk Bijela čiji 
se uspor prenosi 10-tak kilometara u 
donjem toku tare, dio jezera duž Pive 
sve do brane Piva, i jezero komarnica 
sa branom na kraju uspora Pivskog 
jezera i usporom koji se prenosi do 
blizu šavnika.
 
Načinimo sada jedan misoni ekspe-
riment: postoje ti objekti, pa da vidi-
mo samo jedan od brojnih turističkih 
programa koji bi, uvjeren sam u to, 
vrlo brzo postao jedna od najpopu-
larnijih turističkih destinacija Evro-
pe. turisti se nizvodno od Mojkovca 
(recimo, nakon kraćeg boravka i ra-
zgledanja NP Bjelasice) ukrcavaju na 
brodić kojim plove jezerom Ljutica 
kroz izuzetno atraktivan dio kanjona 
tare sve do brane i HE Ljutica, posje-
ćujući usput manastir Dobrilovina. 
Razgledaju postrojenje HE Ljutica 
(taj vid turizma je veoma popularan 
u svijetu) i nizvodno od brane se 
ukrcavaju na čamce, za dionicu „ra-
finga“. Prolaze ispod svjetski pozna-
tog mosta na Đurđevića tari i spu-
štaju se kanjonom dan ili dva (čemu 

žurba u tom unikatnom kanjonu, sa 
pecanjem i obrocima u prirodi). U 
toplom dijelu godine, kada se sve to 
i odigrava, može se namjenski obori-
ti kota uspora jezera Buk Bijela, radi 
produženja dionice za rafting. kada 
čamci doplove do usporenog dijela 
jezera Buk Bijela i nakon noćenja u 
objektima koji bi se sagradili na oba-
li, u zaseocima koji su sada u odumi-
ranju, putnici bi presjedali na drugi 
brodić, kojim bi plovili kroz jezero 
Buk Bijela, kraj šćepan Polja (razgle-
danje Soko grada i manastira Zagra-
đe), a zatim kroz kanjon Pive sve do 
brane i HE Piva. Nakon razgledanja i 
tog objekta (uvjerio sam se više puta 
koliko je taj objekat izuzetno atrakti-
van za turiste), turisti presjedaju na 
brodić u Pivskom jezeru, kojim bi 
plovili tim atraktivnim jezerom. Ljeti 
se kote održavaju visoko, što je odlič-
no za turizam. Plovili bi kroz kanjon 
komarnice, vjerovatno jedan od naj-
atraktivnijih kanjona u Evropi. kod 
brane HE komarnica isti postupak: 
razgledanje brane i elektrane (plani-
rani su kao vrlo atraktivna postro-

jenja), pa onda zadnja dionica, bro-
dićem uz komarničko jezero, sve do 
šavnika kojem bi ovo udahnulo drugi 
život. iz šavnika bi turisti odlazili na 
Durmitor ili u neki od drugih centara 
u širem okruženju (Bjelasica, Pivska 
planina, Sinjajevina). takva kruž-
na tura bi, apsolutno sam uvjeren u 
to, bila svjetski hit, jer je vrlo malo 
mjesta gde se može načiniti tako ra-
znovrsno, zanimljivo putovanje. tu-
ristička ponuda koja bi se oslanjala 
na navedenu turu svakako bi se upot-
punila sa sve popularnijim organizo-
vanim pješačkim turama (’treking’) 
po okolnim planinama, pa i u pravcu 
izmještenog Pivskog manastira. 

No, to je samo jedan turistički as-
pekt. još značajniji je što je, kao što je 
poznato, projektom Buk Bijela pred-
viđena izgradnja novog puta foča–
šćepan Polje, kojim bi se konačno 
uspostavila turistički najatraktivnija 
putna veza većeg dijela Srbije i Repu-
blike Srpske sa Podgoricom i morem. 
U tako atraktivnom kraju putnici se 
i zadržavaju kada im se ponude za-
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nimljivi sadržaji. Zato je sasvim iz-
vjesno da bi to bio izuzetan razvojni 
projekat, jer bi se duž tog puta, kroz 
najatraktivniji dio Evrope, stvorili 
uslovi za otvaranje brojnih turistič-
kih i servisnih objekata, onih koji 
su socijalno i ekonomski najzdraviji, 
u vidu porodičnog biznisa. kada se 
kroz neko područje kreću i u njemu 
se zadržavaju brojni turisti, to odmah 
stvara uslove u planinskom zaleđu za 
primarnu stočarsku proizvodnju, jer 
neko treba te turističke objekte i lo-
kale da snabdijeva mesom, sirom i 
drugim prerađevinama. Nadam se 
da se uočavaju izvanredne razvojne 
mogućnosti, koje sobom povlači re-
alizacija navedenih objekata. Zato se 
planirani sistemi ne smiju tretirati 
jednostrano, samo kao hidroenerget-
ski projekti, to je integralni razvojni 
projekat najvišeg nivoa značajnosti 
za Crnu Goru. Projekat koji bi stvo-
rio uslove da se ponovo vraća život 
u to sada depopulacijom ugroženo 
područje.

Od ekoloških boljitaka, kojih ima 
mnogo, pomenuću samo par vrlo 
važnih. Najprije, pošto planirani us-
por jezera Buk Bijela treba da dopi-
re sve do brane Piva (kota kNU 500 

mnm), riješilo bi se sadašnje nedopu-
stivo ekološko stanje, koje će kad-tad 
biti i ozbiljno sankcionisano, da u 
periodu kada HE Piva ne radi (kada 
je u ulozi operativne rezerve EES) ni-
zvodni dio kanjona Pive je bez proto-
ka, ekološki potpuno devastiran, jer 
ne postoje tehničke mogućnosti da se 
ispušta garantovani ekološki protok. 
jezero Buk Bijela u toj nekada plani-
ranoj izvedbi, djelujući kao kompen-
zacioni basen HE Piva, otklonio bi 
sada jako opasnu situaciju formira-
nja pozitivnog čeonog talasa koji se 
propagira niz Pivu, kada zbog potre-
ba EES objekat mora naglo da primi 
cijelo opterećenje. Već su bili ozbiljni 
bezbjednosni incidenti na obali Dri-
ne u foči. Sam Svevišnji je do sada 
spasavao EPCG od neke velike ne-
sreće, jer se u svijetu obezbeđivanje 
te bezbjednosti na nizvodnom dijelu 
toka tretira kao obaveza postrojenja, 
a obeštećenja u slučaju nesreća su 
izuzetno visoka. Drugi izvanredan 
ekološki boljitak bi se ostvarivao dje-
lovanjem akumulacije Ljutica, koja bi 
svojim regulacionim radom poprav-
ljala vodne režime tare u malovod-
nom periodu, na čitavoj dužini zašti-
ćenog kanjona. Planiran je selektivni 
vodozahvat, koji bi ispuštao vodu sa 

temperaturom koja je najpovoljnija 
za ihtiofaunu i turističku valorizaci-
ju kanjona, što je dio već navedenih 
mjera da se ekosistemima aktivno 
upravlja, kako bi im se stvorili naj-
bolji uslovi za razvoj. Vrlo bitna je 
napomena da bi u vrijeme turistič-
kog korišćenja kanjona tare HE Lju-
tica bila van pogona, sa ispuštanjem 
ekološkog protoka najpoželjnije tem-
perature, što je veoma povoljno i za 
turističku valorizaciju tog dijela toka.  

kao što se vidi, planirani integralni 
sistemi na tari, Pivi, ali i na drugim 
rijekama, posebno na Morači, imaju 
vrlo široke lepeze ciljeva, uključujući 
tu i veoma značajne ekološke i turi-
stičke ciljeve. tretirani na taj način, 
oni predstavljaju, u to sam potpuno 
uvjeren, najveće i najpouzdanije ra-
zvojne projekte Crne Gore.  

Svijet je sve više okrenut alternativ-
nim izvorima energije, kako vidite 
Crnu  Goru u tom kontekstu?

Dvije stvari nisu sporne: da je pla-
neta Zemlja ugrožena gasovima koji 
stvaraju efekat „staklene bašte“, i da 
su dio tog rješenja alternativni izvo-
ri (vjetar, Sunce, biomasa, male HE, 
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itd.). Međutim, kada su se u tu priču 
na vješt način umiješali bjelosvjetski 
mešetari i špekulativni kapital, stvar 
se otrgla iz okvira energetske, eko-
nomske i ekološke logike. Uz veliku 
pomoć neobaviještenih, ali vješto 
manipulisanih medija brižljivo je 
stvarana mantra o „obnovljivoj i eko-
loški potpuno čistoj energiji, koju, 
naravno, pošto ima te atribute, treba 
platiti znatno više, po povlašćenim 
tarifama“. Nametnuta je i obaveza 
elektroprivredama da tu „alternativ-
nu“ energiju moraju da preuzima-
ju po visokim, u nekim slučajevima 
(Sunce) i po višestruko većim cije-
nama, bez obzira na činjenicu što 
se proizvođači ne mogu da obavežu 

ni kada će je isporučiti, ni koliko 
će energije isporučiti. to je najveća 
svjetska dubioza, koja pokazuje svu 
nesuvislost ovakve energetsko-eko-
nomske „logike“: obavezan sam da 
preuzmem i platim po vrlo visokim 
cijenama energiju za koju niti znam 
kada će je i u kojoj količini isporučiti 
benificirani i od države mažen proi-
zvođač. Nađite mi primjer u svjetskoj 
trgovini, ko se još obavezuje da ku-
puje i plaća nešto na neviđeno, bez 
mogućnosti da sa tom energijom ne 
samo dugoročnije planira, već da ne 
može da planira čak ni tokom jed-
nog sata. A da ne govorim o tome 

što uvođenjem u EES većih elektra-
na takvih izvora, vremenski veoma 
nepouzdanih sa gledišta isporučene 
snage, izuzetno složeni postaju pro-
blemi obezbjeđivanja stabilnosti i 
pouzdanosti EES. Nisam lično vidio, 
ali sam čuo od pouzdanog očevica - 
energetičara, koji je u jednoj neveli-
koj solarnoj elektrani vidio kako je za 
kratko vrijeme, bukvalno za nekoliko 
sekundi, drastično za nekoliko puta 
smanjena snaga kada je naišao samo 
jedan taman oblak. Zato pitam Vaše 
čitaoce, za koje znam da su izvanred-
ni profesionalci koje veoma cijenim: 
kako da pokrivamo takve „nestašlu-
ke“  neke velike solarke ili nekog ve-
likog parka vjetrogeneratora, kada se 

snaga mijenja drastično iz minuta u 
minut? Može, ali to „može“ mnogo bi 
koštalo, a o tome sada niko ne razmi-
šlja. No, da se vratim na suštinu priče 
o alternativnim izvorima.

Sva ta euforija sa alternativnim ener-
gijama je umješno generisana prije 
velike ekonomske krize, prije prska-
nja napuvanog balona svjetske eko-
nomije, prije no što su sve blagajne i 
najbogatijih država svijeta ispražnje-
ne u akciji spasavanja banaka koje su 
se poigravale sa sudbinom svijeta. 
Pošto je prije krize novca bilo, drža-
ve su se bez ozbiljnijih analiza latile 

subvecioniranja takvih izvora, čime 
su sasvim hotimice usmjerile lavinu 
špekulativnog kapitala u tom pravcu. 
No, kada je napuvan balon svjetske 
ekonomije pukao, počinje da nastupa 
postepeno otrježnjenje. Zato je moj 
savjet da Crna Gora na to gleda tre-
zveno, bez brzopletog zalijetanja, ne 
dopuštajući bjelosvetskim mešetari-
ma da zaposjedaju travnate padine 
Sinjajevine ili Durmitora solarnim 
panelima, bez vjetro parkova na gre-
benima iznad Budve i iznad Bosače 
na Durmitoru. Crna Gora treba da 
pažljivo i visokoprofesionalno vaga 
šta se takvim izvorima dobija, a šta 
se gubi. 

ključna zabluda je upravo u namet-
nutoj floskuli da su sve alternativne 
energije obnovljive i ekološki čiste. 
Sasvim pogrešno i perfidno, jer su 
hotimično zanemarivane važne  či-
njenice. 

Naime, za proizvodnju materijala za 
izradu uređaja za proizvodnju ener-
gije iz alternativnih izvora troše se 
velike količine primarne energije, i 
u nizu slučajeva količina utrošene 
energije za izradu / građenje je veća 
od ukupne količine energije koju ta-
kav uređaj može da proizvede tokom 
čitavog svog vijeka eksploatacije, što 
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znači da takvi izvori i nisu obnovljiva 
energija. 

takođe, u procesu dobijanja materi-
jala za izradu takvih uređaja emito-
vani su u atmosferu gasovi staklene 
bašte (GHG): u površinskim kopovi-
ma, topionicama, cementarama, čeli-
čanama, negdje u Boru, trepči, Beo-
činu, ili u kini, Mozambiku, a u nizu 
slučajeva ta emisija GHG je veća od 
količine gasova koje svojim radom 
tokom cijelog vijeka eksploatacije 
može da smanji (uštedi) razmatran 
alternativni energetski uređaj. to 
znači, imajući u vidu činjenicu da je 
svijet jedno „globalno selo“ (nije bit-
no da li se u atmosferu ispuštaju ga-
sovi GHG u kini, teksasu ili na javi), 
tako da ispada da brojni alternativni 
uređaji nisu ni spasioci od globalnog 
zagrijevanja, već su i oni, u suštini, 
zagađivači planete.
 
tu su i ekološke, ekonomske i ener-
getske posljedice zauzimanja prosto-
ra za alternativne izvore energije. to 
ću ilustrovati žalosnim primjerom iz 
Srbije. Slovačkoj kompaniji dozvolje-
no je građenje solarne elektrane usred 
nacionalnog parka NP „fruška gora“, 
na idealnom prostoru, na livadama 
sa najbogatijim biodiverzitetima, gde 
su pčelari dovozili pčele na ispašu. 
Naravno, u planu je i sječa okolne 
šume. Mnogi na znaju da se zemljište 
ispod solarnih panela mora stalno da 
tretira herbicidima, da trava, žbunje i 
puzavice ubrzo ne bi zagušili panele. 
Znači, prostor koji je imao jedan od 
najviših pokazatelja bogatstva bio-
diverziteta pretvara se u pustinju, sa 
budućom biološkom raznovrsnošću 
– nula. i sada ja Vas pitam: da li su 
to ekološki čisti izvori energije? tim 
prije što je izvjesno da ta solarka neće 
moći da vrati energiju koja je utroše-
na za njenu izradu, uvećanu za trajno 
uništenu biomasu koja bi se na tom 
prostoru neprekidno obnavljala, da je 
taj prostor zadržan u prvobitnom sta-
nju. Ali, dodatno, ono što se krajnje 
neodgovorno zataškava, zbog solar-
ke je uništena vegetacija na širokom 
prostoru, ona vegetacija koja je proi-
zvodila kiseonik i za nas i za ugrožen 
ozonski omotač, tako da je ukupni 
ekološki učinak takve solarke, građe-
ne na ziratnom zemljištu tragičan. 

i napokon, važno upozorenje oko 
malih hidroelektrana (MHE). ja sam 
hidroenergetičar i cijelog života sam 
se zalagao za građenje hidroelektra-
na. Međutim, benificirane cijene i 
pritisci sa svih strana brojnih volšeb-
no vaskrslih „investitora“, onih koji 
bi da brzo zarade, dovele su u svim 
državama regiona do krajnosti koja 
je najčešće besmislena i energetski, 
ekonomski i ekološki. Energetska 
opasnost je u tome što niz tih MHE 
ima tako skromne energetske perfor-
manse da ne može da vrati primarnu 
energiju koja je potrebna za njihovu 
izgradnju. Zbog izuzetno neravno-
mjernih režima tokom godine, jer 
se radi o bujičnim vodotocima, koji 
veći dio (čak i preko 60%) ukupnog 
vodnog bilansa realizuju tokom po-
vodanja, nakon kojih nastupaju dugi 
periodi malovođa, najveći broj tih 
MHE radiće vrlo kratko vrijeme sa 
instalisanim snagama, dok bi veći 
dio godine bile van pogona, jer se 
moraju obezbijediti zakonom pro-
pisani ekološki prihvatljivi (garan-
tovani) protoci. Ekonomska šteta je 
ta što se benificiranim visokim cije-
nama troškovi tih besmislenih MHE 
prebacuje na potrošače, ni krive ni 
dužne. Ali, najopasnija je ekološka 
šteta. Za MHE su već dodijeljeni i 
raritetni mali vodotoci, sa jedinstve-
nim geomorfološkim, hidrografskim 
i ekološkim odlikama, a tehnička 
rješenja se u najvećem broju slučaje-
va zasnivaju na dugim cjevovodnim 
derivacijama, koje se najčešće vode 
površinski, često pričvršćene o zido-
ve kanjona. takve MHE su najčešće 
takva da devastiraju te dragocjene 
ekološke vrijednosti za besmisleno 
mali energetski učinak. tako je, na-
žalost, i u Srbiji. Mešetari su ama-
terski projektovanim, nezgrapnim 
rješenjima potpuno uništili brojne 
vodotoke. Uništen je ekološki po-
tencijal, koji je bio glavni razvojni 
potencijal tih pasivnih krajeva, jer 
je mogao mnogostruko korisnije da 
bude iskorišćen za razvoj ekološkog 
i seoskog turizma, kojim bi se dopri-
nijelo i ekonomskoj i demografskoj 
stabilizaciji brdsko-planinskih pod-
ručja. A ekološki, seoski turizam je 
sada najperspektivniji u svijetu, sa 
najvećim stopama rasta. kao čovjek 
koji voli Crnu Goru, njene planine, 

rijeke i rječice, ne bih volio da joj se 
dogodi ono što se desilo opštini Crna 
trava, čiji su najveći razvojni poten-
cijal, ekološki raritetni vodotoci, bu-
kvalno uništeni, za besmisleno mali 
proizvodni efekat. ja koji sam nekada 
tamo rado odlazio, sada izbjegavam 
taj kraj, zgrožen činjenicom da umje-
sto nekadašnjih prelijepih rječica i 
potoka treba da šetam kraj rogobat-
nih cjevovoda. te nesrećne MHE 
nisu ništa dobro donijele, a uništile 
su najveći razvojni potencijal tog pa-
sivnog područja, jer ko će tamo sada 
da dolazi, pa da umjesto potoka pre-
skače cjevovode. 

Mogao bih da navedem mnoge pri-
mjere koji veoma relativiziraju i ob-
novljivost i ekološku valjanost niza 
alternativnih izvora. Ali i ovo što 
sam do sada napisao daje mi prili-
ku da najdobronamjernije upozo-
rim ljude koji u Crnoj Gori donose 
odluke o tzv. alternativnim izvorima 
energije da budu jako oprezni, pa-
žljivo analiziraju i energetske učinke 
i stvarne uticaje takvih objekata na 
okruženje. A posebno je važno da 
spriječe građenje MHE na potezima 
rijeka na kojima one, kada ih tamo 
izgrade, onemogućavaju građenje ve-
likih, rentabilnijih postrojenja, onih 
koja se mogu mnogo bolje uklopiti 
u okruženje. i koji imaju neizmjerno 
veće i energetski, ali i sve ostale učin-
ke, jer se uvijek radi o integralnim 
višenamjenskim objektima.  

Kako će se izgradnja podmorskog 
kabla između Crne Gore i Italije 
odraziti na energetski sektor regio-
na?

Neosporno je da se realizacija novih 
prenosnih sistema, uspostavljanje 
novih podužnih i poprečnih veza u 
elektroenergetskim sistemima (EES), 
zatvaranje prenosnih prstena – uvijek 
vrlo pozitivno odražava ne samo na 
energetski sektor, već i na sve potro-
šače. takva upotpunjavanja EES su 
bitna i sa gledišta plasmana i razmje-
ne energije, ali i sa gledišta poveća-
nja pouzdanosti funkcionisanja EES. 
Mislim da bi ta veza podmorskim ka-
blom bila korisna i za Crnu Goru, ali 
i za cio region u njenom zaleđu.
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a k t U E l n o s t i

PrEDuZETNiČkA ekonomija recept za razvoj društva

međunarodni skup na ekonomskom fakultetu

Preduzetnici su simboli uspjeha u svakom 
društvu, njih karakteriše sposobnost da 
kreiraju nova radna mjesta, nove proizvo-
de i usluge, čime ekonomiju čine konku-
rentnijom, saopštio je premijer Milo Đu-
kanović. on je na petoj međunarodnoj 
konferenciji pod nazivom ,,Preduzetništvo 
i inovacije kao preduslov ekonomskog ra-
zvoja”, koja je održana na Ekonomskom 
fakultetu, kazao da je crnogorsko društvo 
naslijedilo hrabri borilački, ali ne i predu-
zetnički duh.
- koliko god nasljeđe bilo teško i koliko 
god teško padalo suočavanje sa nedostat-
kom konkurentnosti na globalnom tržištu, 
jasno je da ne postoji drugi put za savla-
davanje problema bez snažnog podsticaja 

preduzetničkoj ekonomiji zasnovanoj na 
inovativnosti – rekao je Đukanović.
Predsjednik privredne komore Velimir Mi-

jušković istakao je da bez inovacija i predu-
zetničkog duha nijedna ekonomija nema 
napretka. on je kazao da vrijednosti uvoza 

i izvoza jasno pokazuju da saradnja nauke i 
prakse nije dostigla prestižni nivo.

- inovacije i preduzetništvo mogu se naj-
lakše komercijalno potvrditi u malim i 
srednjim preduzećima koja čine 90 odsto 
evropske privrede, naglasio je Mijušković 
i dodao da 70 odsto mladih u Crnoj Gori 
sebe vide zaposlenim u državnim admini-
stracijama i firmama.
Na konferenciji je više od 50 naučnika iz 
regona i Evrope, među kojima i profesori 
jošanan šahmurov sa Pensilvanija univer-
ziteta i oliver Vilijamson sa univerziteta 
berkli koji je dobitnik Nobelove nagrade 
za ekonomiju, predstavilo istraživanja iz 
ovih oblasti.

Detalj sa skupa

Bojana Laković

SAMOSTALNO PRIJAVITE STANJE NA BROJILU
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o b j E k t i v
kavarić: epCg će Ostati 
državna firma

Elektroprivreda Crne Gore (EPCG) 
će ostati državna firma, bez obzira 
da li će se nastaviti saradnja sa ita-
lijanskom kompanijom A2A ili ne, 
izjavio je ministar Vladimir Kava-
rić, na saslušanju pred Odborom 
za ekonomiju Skupštine CG, a po-

vodom realizacije ugovora sa tom kompanijom. kako ugovor o uprav-
ljanju EPCG ističe krajem godine, kontrolno saslušanje bilo je jedan od 
načina da se sumira šta se uradilo za posljednjih pet godina privatizacije. 
Prema riječima ministra kavarića, od kada je italijanska kompanija pre-
uzela vlasništvo, EPCG je postala bolja firma. Mjesta za bolje rezultate 
ima, ne poriče kavarić, dodajući da bez obzira, da li će saradnja biti na-
stavljena ili ne EPCG ostaje u državnom vlasništvu

Pink M

pOdmOrski kabl: 
prOjekat vrijedan čekanja

Realizacija jednog od najznačajnih 
energetskih projekata kojim će Crna 
Gora energetskim kablom biti po-
vezana sa italijom, preko hrvatskih 
voda uskoro bi mogla da počne. Sa 
Hrvatskom je dogovoren alternativ-
ni put koji umjesto 128 u hrvatski 

epikontinentalni pojas ulazi svega 12 kilometara.
Postavljanjem kabla od Crne Gore do italije stvoriće se šansa da se 
preko naše države sa energetskim tržištima Evropske unije povežu sve 
države regiona. Najveći dobitnik nakon realizacije projekta biće Crna 
Gora koja će biti direktno povezana sa energetskim centrima Evrope, 
dok se države regiona sa evropskim tržištima mogu povezati samo pre-
ko naše države. Novčano posmatrajući, direktna korist samo po osnovu 
taksi iznosiće od 10 do 40 miliona eura.
Međutim, pored novčane koristi ralizacija ovog projekta povući će sa 
sobom i nove investicije, koje mogu znatno doprinijeti jačanju crno-
gorske ekonomije i otvaranju novih radnih mjesta. Ukupna prvobitna 
cijena investicije iznosila je 780 miliona, dok bi se zbog mijenjanja tra-
se kako su objavili crnogorski mediji moglo očekivati da projekat bude 
skuplji za oko 100 miliona. 

Bankar.me

vladan dUbljević: gradnja
ii blOka te „pljevlja“ neOpHOdna
Predsjednik Odbora direktora Rud-
nika uglja Pljevlja, Vladan Dublje-
vić, kazao je da je gradnja ii bloka 
tE „Pljevlja“ neophodna te da uz 
još neke projekte Crna Gora može 
postati izvoznik električne energije. 
Drugi blok termoelektrane dugo-
ročno bi mogao da bude isplativ i za italijansku i crnogorsku stranu, 
smatra Dubljević. 
Dubljević je uvjeren da u svjetlu buduće cijene električne energije, tr-
žišne i svake druge isplativosti, projekat termoenergetskog čvorišta, koji 
ćemo dobiti izgradnjom drugog bloka termoelektrane u Pljevljima, uz 
postojeći Rudnik uglja, mnogo će značiti za cjelokupnu ekonomiju, uz 
ostale planirane energetske projekte.

TVCG

Crna gOra kOristi svega 17% HidrOpOtenCijala

Crna Gora ima ogroman hidropotencijal, koji bi mogao lako da se valorizuje i bude od koristi brojnim 
domaćinstvima, izjavio je izvršni direktor Montenegro Biznis Alijanse (MBA), Zoran Vulević. Vulević je 
istakao da Crna Gora koristi svega 17% hidropotencijala. 
- Upravo se tu stvara prostor za izgradnju novih energetskih kapaciteta, jer mi znamo da Crna Gora uvozi 
trećinu potrebne električne energije, znači to su ogromni troškovi za budžet - kazao je Vulević. Upravo bi 
izgradnja mini hidroelektrana mogla da smanji uvoz električne energije, a samim tim i troškove državnog 
budžeta. Prema procjenama, u Crnoj Gori moglo bi da se izgradi od 150 do 200 malih hidroelektrana.

PinkM

Crna gOra: 
megavatsat iz krnOva 95,99 eUra

Ministarstvo ekonomije predložilo je 
Vladi da potpiše direktni ugovor sa 
konzorcijumom francuskih i austrijskih 
kompanija Akuo enerdži i ivikom, kao i sa 
Evropskom investicionom i njemačkom 
kfW bankom o kreditu od 100 do 
120 miliona eura. kredit je potreban, 

kako se navodi u informaciji koju je Vlada prihvatila na posljednjoj 
sjednici, da bi se izgradila vjetroelektrana na krnovu instalisane snage 
72 megavata. iz Vlade su naveli da potpisivanjem tog sporazuma ne 
preuzimaju nikakve finansijske obaveze u odnosu na kredit koji ugovara 
konzorcijum. Vladina je obaveza da prihvati da, ukoliko konzorcijum 
upadne u finansijske neprilike, ne uvodi stečaj u njihovu zajedničku 
crnogorsku firmu krnovo Grin enerdži i da prihvati zamjensku firmu, 
koju su obavezni da nađu investitori, odnosno banka. Vlada, osim toga, 
mora da garantuje da će otkupna cijena za energiju iz vjetroelektrane 
biti 95,99 eura za megavatsat tokom prvih 12 godina zakupa, koji je 
oročen na 20 godina, sa maksimalnim produženjem za još pet godina. 
Za ovaj projekat je izdata građevinska dozvola 7. maja ove godine, 
nakon čega je investitor u dostavio izmijenjenu garanciju za dobro 
izvršenje posla i zakupninu od million eura. 

Portal Analitika
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o b j E k t i v
nafte i gasa sigUrnO ima U CrnOj gOri

Crnogorska privreda imala bi velike koristi od upotrebe lokalno proi-
zvedenog gasa, a država bi od nje 
dobila skoro 60 odsto ukupnih 
prihoda, kazao je portparol grčke 
kompanije “Energean Oil & Gas”, 
Sotiris Čiotakis.
Predstavnici grčke kompanije 
“Energean Oil & Gas”, jedne od 
šest koje su se prijavile na tender 
za istraživanje podmorja od Budve do Ulcinja, smatraju da će eventual-
ni pronalazak nafte u crnogorskom podmorju ojačati geopolitički polo-
žaj Crne Gore u pogledu snabdijevanja energijom.
Čiotakis je kazao da su jako dobro upoznati sa geologijom regiona te da 
postoje čvrsti dokazi da u podmorju Crne Gore ima nafte i gasa. Grčka 
kompanija dala je ponudu za tri bloka u crnogorskim vodama, a prema 
uslovima tendera istraživanje će trajati sedam godina.

cdm.me

srbija: dO kraja gOdine nOvi zakOn O energetiCi

Ministar rudarstva i energetike Sr-
bije, Aleksandar Antić, najavio je 
da će do kraja godine biti usvojen 
novi Zakon o energetici kako bi se 
u potpunosti primjenile sve mjere 
iz trećeg paketa liberalizacije trži-
šta energetike.
Antić je kazao da će tim zakonom u oblasti energetike Srbija dostići 
najveći stepen u procesu pridruživanja Evropskoj uniji.
takođe, vrlo brzo se očekuje i usvajanje zakona koji će omogućiti inve-
stiranje u transbalkanski energetski koridor, što je uslov za formiranje 
nove mreže za prenos energije visokog napona iz istočnoevropskih 
zemalja - Rumunije, Moldavije, Ukrajine, preko Crne Gore, Bosne i 
Hercegovine i Srbije do italije.

elektroenergetika.info

ek UpOzOrava HrvatskU OkO tržišta energije

konkurencija na hrvatskom tržištu energije još je jako ograničena, kon-
statovala je Evropska komisija u izvještaju o integraciji tržišta energije 
u Evropskoj uniji, sugerišući pojačana ulaganja u prekograničnu infra-
strukturu na evropskom nivou.
- konkurencija na tržištu energije 
u Hrvatskoj i dalje je jako ograni-
čena i potrebno je otvoriti tržište 
kako bi se poboljšala investiciona 
klima i stvorili podsticaji za nove 
tržišne aktere - navodi se u izvje-
štaju Ek o integraciji tržišta energije u EU.
Brisel preporučuje Zagrebu ubrzano ukidanje regulacije veleprodajnih 
i maloprodajnih cijena i završetak procesa odvajanja proizvodnje od 
sistema prenosa. EU sugeriše takođe ukidanje prepreka izvozu i uvozu 
gasa i napominje da je ulaganje u terminal za tečni gas (LNG) na krku 
“od strateške važnosti za energetsku sigurnost regiona”.

croenergo.eu

Crna gOra: raskinUtO pet 
UgOvOra za izgradnjU maliH He

Vlada je, usljed neizvršenja obave-
za predviđenih ugovorom o kon-
cesiji u toku realizacije projekata, 
raskinula pet ugovora o koncesiji 
za izgradnju malih hidroelektrana. 
Raskinut je ugovor o koncesiji za 
izgradnju malih hidroelektrana na 
vodotoku Vrbnica, zaključen sa konzorcijumom HiDRO CG. Vodotok 
Vrbnica je, nakon sprovođenja postupka raskida ugovora, objavljen na 
trećem tenderu i za isti je data koncesija konzorcijumu interenergo u 
aprilu 2014. godine. Raskinut je i ugovor o koncesiji za izgradnju ma-
lih hidroelektrana na vodotoku tušina, sa kompanijom kroling, kao i 
ugovor o koncesiji za izgradnju malih hidroelektrana na vodotoku Za-
slapnica, zaključen sa privrednim društvom Bast MHE Nikšić, koji je 
raskinut sporazumom o raskidu ugovora.
Vlada je raskinula dva ugovora o koncesiji po kombinovanom DBOt 
aranžmanu za istraživanje vodotoka Bjelojevićka i vodotoka Bistrica, 
koji su bili zaključeni sa kompanijom Haider Extrem Energy.

Pobjeda

srbija:  prinUdna naplata dala rezUltate

EPS Snabdijevanje je saopštilo da je oko 3.000 domaćinstava platilo dug za električnu energiju, što je rezultat 
izvršnog postupka prinudne naplate protiv 100 hiljada dužnika.
izvršitelji su završili prvu fazu uručenja Zaključaka o prinudnoj naplati duga koji je napravljen prošle godine 
od jula do novembra. Siromašni za koje se ustanovi da nemaju čime da plate biće oslobođeni izvršenja, a 
dugovi otpisani. Za one koji su predmet primili, pošto dobiju podatke o imovini, izvršitelji za svaki pojedi-
načan slučaj određuju način naplate duga. Najčešće su to plate i penzije ukoliko dužnik radi, odnosno ako 
je penzioner. Ukoliko nema stalna novčana primanja opredijeliće se za neki drugi način izvršenja – da li je 
to štedni ili neki drugi račun u banci ili neka pokretna imovina kada će morati da se ide i na popis. U EPS 

Snabdijevanju potvrdili su da pripremaju i novi krug utuženja za dugove od novembra prošle godine, pa nadalje. Energije će kažu biti, ali mora da 
se plaća, pa je borba protiv krađe i isključenja - stalna. Potrošači za energiju duguju oko 22 milijarde dinara, od čega je dug domaćinstava 60 odsto.

elektroenergetika.info
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Potrebna 
vizija za EPS

d r u G i  p i š u
Č a s o p i s  k W h:  i n t e r vj u

p r o F  d r .  v l a d i m i r  v u Č ko v i ć

Država deli odgovornost za probleme EPS-a, 
pošto je kao vlasnik i upravljač tolerisala ne-
plaćanje računa, nisku cenu električne energi-
je i različite neracionalnosti i neefikasnosti u 
sistemu.

komplikovana organizaciona struktura 
„Elektroprivrede Srbije“ dovodi do manj-
ka odgovornosti u lancu upravljanja, pa 
čak i do generisanja interne nelikvidnosti 
između EPS-a i njegovih zavisnih pri-
vrednih društava. U javnosti su se mogli 
čuti predlozi da se poveća centralizacija 
upravljanja ovim sistemom, jer je sada 
onemogućeno da direktor EPS-a, ukoliko 
je nezadovoljan poslovanjem nekog od 
zavisnih preduzeća, neposredno na njih 
utiče, na primer, da smeni njihovog 
direktora. Centralizacija bi uticala na 
smanjenje nepotrebnih troškova nastalih 
zbog dupliranja istih poslova i gubljenja 
ekonomije obima – kaže u razgovoru za 
naš list prof. dr Vladimir Vučković, član 
fiskalnog saveta Srbije i urednik biltena 
„Makroekonomske analize i trendovi“.

Da li i na koji način uvođenje 
korporativnog upravljanja može 
da pomogne uspostavljanju boljeg 
poslovanja EPS-a?

Vlada je usvojila neke dokumente kojim 
su određene osnove za reorganizaciju 
EPS-a. One su, između ostalog, pretpo-
stavljale promenu pravne forme EPS-a iz 
javnog preduzeća u akcionarsko društvo 
i veću centralizaciju u upravljanju 
poslovima ekonomije, finansija, pravnih 
poslova i u drugim oblastima. Ove 
promene, međutim, još nisu zaživele. to 

ukazuje na neodlučnost i na nedefinisan 
stav države u pogledu budućeg načina 
funkcionisanja EPS-a. Utisak je, dakle, da 
država još nema jasnu viziju o budućem 
izgledu kompanije, a bez definisanog i 
dugoročno održivog cilja svaka predlože-
na reorganizacija preduzeća ne može biti 
optimalna.

Koji su najveći otežavajući faktori za 
poslovanje EPS-a i na koji način to 
promeniti?

EPS ima ozbiljne probleme u poslova-
nju čije se rešavanje ne sme odlagati. 
finansijski pokazatelji ukazuju da EPS 
trenutno nema dovoljne prilive da izmiri 
ni tekuće obaveze za prethodno uzete 
kredite ili prema dobavljačima, na primer. 
Zbog toga mora da se zadužuje čak i za 
likvidnost, a o krupnim investicijama iz 
sopstvenih sredstava ne može biti ni reči. 
Zaduživanje za likvidnost u 2012. i 2013. 
indikacija je poteškoća u otplati dospelih 
obaveza iz sopstvenih sredstava. Slično 
se dešavalo u „Srbijagasu“ pre nekoliko 
godina. Posledica produbljivanja ovakvih 
tendencija mogla bi biti intervencija drža-
ve i plaćanje iz budžeta dospelih finansij-
skih obaveza EPS-a.

Šta su, prema Vašem mišljenju, naj-
veći problemi?

Osnovni problemi EPS-a su velika nena-
plativost isporučene energije, niska pro-
dajna cena za domaćinstva, veliki gubici 
na distributivnoj mreži i krađa struje, kao 
i višak zaposlenih. Na sve to se dodaju i 
problemi poslovanja na teritoriji kosova, 
uključujući i isplate za zaposlene na kiM.

Svi označavaju EPS kao glavni motor pri-
vrednog razvoja. kako ovakav EPS može 
da pokrene privredu i šta treba učiniti da 
EPS to zaista i postane?

EPS bi investicijama i poslovanjem morao 
da bude snažan pokretač i podrška pri-
vrednom rastu. trenutno nema tu ulogu. 
Naprotiv, EPS sada generiše nelikvidnost, 
koči rast privrede i preti da, ukoliko ne 
reši svoje probleme, postane veliki fiskalni 
trošak.

Kakvu ulogu tu ima država, kao 
vlasnik?

Država deli odgovornost za probleme 
EPS-a, pošto je kao vlasnik i upravljač 
tolerisala neplaćanje računa, nisku cenu 
električne energije i različite neracional-
nosti i neefikasnosti u sistemu. Rešenje 
problema opet zavisi od države – da li će 
se okrenuti principima zdravog poslova-
nja ili će i dalje voditi socijalnu politiku 
preko EPS-a.
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U izveštaju Fiskalnog saveta nenapla-
tivost dugova označena je kao jedan od 
većih problema. Kako to rešiti?

Ukupna nenaplaćena, a neotpisana potra-
živanja od 2009. više su se nego udvostru-
čila. Veličina nenaplaćenih potraživanja 
ukazuje da EPS neselektivno toleriše 
neplaćanje električne energije. Nenapla-
ćena potraživanja imaju svoju socijalnu 
i političku dimenziju. Dobrim delom su 
povezana s preduzećima u restrukturi-
ranju, pošto ona ne plaćaju struju. jasno 
je da se gubici EPS-a po ovom osnovu 
mogu smanjiti samo ukoliko se obustavi 
isporuka električne energije potrošači-
ma koji je ne plaćaju. to kratkoročno 
može biti bolno, ali je jedino ekonomski 
opravdano i održivo rešenje. Ukoliko 
je država opredeljena da po svaku cenu 
podrži opstanak određenih neplatiša, 
onda je mnogo bolje i transparentnije dati 
tim preduzećima subvencije iz budžeta 
kojima bi plaćala električnu energiju, a 
ne, kao što je do sada bio slučaj, da njihov 
gubitak kontaminira, pa čak i ugrožava, 
poslovanje EPS-a.

Kako povećati cenu električne ener-
gije kada se svaka najava poskuplje-
nja u javnosti dočeka na nož?

Drugi problem zbog kog EPS ne ostvaruje 
dovoljan priliv sredstava je niska cena 
struje. Prema podacima Agencije za ener-
getiku, cena električne energije, izračuna-
ta po uporedivoj metodologiji „Eurosta-
ta“, u Srbiji je već više godina ubedljivo 
najniža u Evropi i, po svemu sudeći, 
nedovoljna da bi EPS bio uspešna kompa-
nija. Preniska cena i, sledstveno, prihodi, 
praktično su onemogućili intenzivnu 
investicionu aktivnost iz sopstvenih sred-
stava, koja je neophodna radi dugoročne 
održivosti elektroprivrednog sistema. 
Nedostatak sopstvenih sredstava za finan-
siranje revitalizacije postojećih postroje-
nja nadomešćivao se uzimanjem kredita 
za investicione projekte uz garanciju 
države, što je doprinelo visokom porastu 
zaduženosti i preduzeća i države. Niska 
cena struje je imala za posledicu i uspo-
stavljanje nelogičnih pariteta cena struje u 
odnosu na druge energente i samim tim i 
neracionalne upotrebe električne energije 
u Srbiji. Niže cene električne energije 
od drugih energenata uticale su na to da 
veliki broj domaćinstava neracionalno 

koristi električnu energiju, a niske cene 
struje su dovele i do toga da stanovništvo 
nije motivisano da poveća efikasnost nje-
ne potrošnje. kao posledicu podsticanja 
neracionalne upotrebe električne energije 
Srbija ima veoma neuobičajenu strukturu 
potrošnje u odnosu na druge evropske 
zemlje, jer je učešće domaćinstava u po-
trošnji električne energije od oko 50 odsto 
gotovo dvostruko veće od onog u EU.

Da li je rešenje u potpunom otva-
ranju tržišta? Jesu li građani Srbije 
spremni na to?

Problem jeftine struje se delimično rešava 
liberalizacijom i ona je već izvršena za 
potrošače na srednjem i visokom naponu. 
kritičan će, međutim, biti proces libera-
lizacije cena na niskom naponu, gde je 
najveći deo potrošača. ta liberalizacija 
je najavljena za početak 2015. tržišno 
posmatrano, EPS će imati prostora da po-
veća cene za domaćinstva, jer je njegova 
trenutna cena najniža u regionu. Pitanje 
je, međutim, da li će EPS tu mogućnost i 
da iskoristi, jer je u državnom vlasništvu, 
a dosadašnja praksa je bila da se niskom 
cenom električne energije vodi socijalna 
politika. takva praksa je loša, a socijalna 
zaštita koja se sprovodi na ovaj način sku-
pa i bez cilja. EPS-u bi, dakle, uz zaštitu 
najugroženijih, moralo da se dozvoli do-
datno povećanje cene struje za domaćin-
stva, za oko 15 odsto. Ovo povećanje cene 
bilo bi dovoljno da se omogući redovno 
plaćanje obaveza EPS-a i da se obezbedi 
manji višak sredstava za revitalizaciju po-
stojeće infrastrukture. Za uspostavljanje 
poželjnog pariteta cena struje sa drugim 
energentima i transformaciju EPS-a u 
profitabilno preduzeće povećanje cena bi 
moralo biti još veće. Za takvo povećanje 
cena je još rano, jer EPS pre toga mora da 
reši svoje organizacione probleme – reši 
višak zaposlenih, reguliše sistem zarada 
i nagrađivanja zaposlenih i racionalizuje 
neefikasnosti. Ukoliko se ti procesi ne 
završe, prilivi od povećanja cena mogli bi 
da se neracionalno potroše, a preduzeće 
bi izgubilo motiv da se reformiše.

Novi elektroenergetski objekat nije 
izgrađen više od dve decenije. Imaju 
li strani ulagači bilo kakvog interesa 
da grade elektranu u Srbiji?

EPS trenutno ne posluje održivo, pa se ne 
može očekivati da će u skorije vreme sam 

znatnije da investira. trenutno ostvarivi 
ciljevi za EPS su da posluje bez gubitaka 
i da iz svog poslovanja može da otplaćuje 
postojeće i nove kredite za revitalizaciju 
postrojenja, dostizanje neophodnih eko-
loških standarda i otklanjanje posledica 
poslednjih poplava. investicije su, s druge 
strane, potrebne kako bi se podržao plani-
rani privredni rast zasnovan na proizvod-
nji razmenljivih dobara. Zbog toga ne bi 
trebalo odlagati potrebne velike investi-
cione projekte u oblasti energetike. to su 
projekti koji tokom svoje realizacije direk-
tno i znatno utiču na rast BDP-a i stvaraju 
preduslove za budući dinamičan rast 
privrede. takve investicije ne bi trebalo da 
čekaju dovoljno unapređenje poslovanja 
EPS-a i mogle bi relativno brzo da se rea-
lizuju putem stranih ili domaćih privatnih 
investicija, za šta je neophodno unapređe-
nje zakonske regulative i poboljšanje rada 
državne administracije.

Koliki teret na EPS može da se sruči 
po uspostavljanju EU energetskih 
politika i poštovanju EU direktiva?

Energetska politika je bitan element 
ekonomske politike EU, pa će buduće 
poslovanje EPS-a zavisiti i od predsto-
jećih pregovora o priključenju Srbije u 
EU. Elektroenergetski sistem je bitan deo 
zajedničke ekonomske politike EU (stra-
tegija „Evropa 2020”, na primer). Srbija je 
već od 2005. godine deo Energetske za-
jednice evropskih zemalja koja se zasniva 
na sprovođenju pravnih tekovina EU i na 
liberalizaciji domaćih energetskih tržišta 
članica Zajednice. U procesu pregovo-
ra Srbije sa EU otvoriće se, međutim, i 
brojna nova pitanja koja se odnose na do-
stizanje ekoloških standarda, obnovljivih 
izvora energije, što može u velikoj meri 
uticati na poslovanje EPS-a. Zbog toga 
je bitno da u procesu pregovaranja budu 
maksimalno zaštićeni interesi EPS-a, a 
da se troškovi prilagođavanja evropskim 
standardima, koji će nesumnjivo postoja-
ti, svedu na minimum.
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izgradnja drugog bloka
te „pljevlja”, optimalno

rješenje za Crnu goru 
Bojana Laković

Unapređenje kOnkUrentnOsti energetskOg sistema je neštO štO se nameće kaO imperativ, ne samO zbOg val-
OrizaCije prirOdniH resUrsa, već i zbOg ekOnOmskiH benefita kOji se pO tOm OsnOvU mOgU generisati, kazaO 
je za naš list prOfesOr milivOje radOvić. ističe da je dUgOrOčnO stabilan i kvalitetan pOslOvni ambijent 
OsnOv za bUdUći razvOj CrnOgOrske i ekOnOmija zemalja U regiOnU.

Može se reći da je ekonomska situa-
cija u Crnoj Gori teška. Koje bi mjere 
trebalo preduzeti da bi se ekonomsko 
stanje poboljšalo i koje oblasti nude 
šansu za brži ekonomski razvoj?

Činjenica je da ekonomska situacija u 
Crnoj Gori trenutno nije na zadovo-
ljavajućem nivou. Ohrabruju zvanični 
podaci da je nakon negativne stope ra-
sta u prethodnoj godini od 2,5%, ove 
godine došlo do umjerenog rasta, pre-
ma poslednjim podacima Monstata i 
Centralne banke Crne Gore. Pojedini 
sektori bilježe rast koji je veći u pore-
đenju sa prosjekom rasta u regionu ili 
na nivou Evropske Unije. Međutim, 
taj rast ne znači da je naša ekonomija 
znatno jača od ostalih, niti da je kod 
nas završen period globalne krize, već 
se takav rast, u najvećem broju sluča-
jeva, može povezati sa jednim brojem 
jednokratnih pozitivnih šokova, pr-
venstveno u oblasti usluga.

Da bi se osiguralo dugoročno ekonom-
sko poboljšanje, neophodno je predu-
zeti znatan niz mjera u svim oblastima 
privredne sfere. Prije svega misli se na 
mjere koje se odnose na dalje unap-

ređenje institucionalnog ambijenta 
i deregulacije, zatim mjere u oblasti 
poljoprivrede, šumarstva i industrije, 
posebno energetike. Sa druge strane, 
značajan prostor za unapređenje sta-
nja, u smislu bržeg ekonomskog rasta, 
moguće je pronaći i kroz mjere koje 
bi bile usmjerene na jačanje uslužnog 
sektora, pogotovo oblasti turizma i sa-
obraćaja, kao i mjere koje je potrebno 
preduzimati u domenu obrazovanja 

i tržišta rada. Navedene grupe mjera 
moraju biti praćene daljim jačanjem 
fiskalnog i finansijskog sistema, kao i 
mjerama u oblasti ekologije i održivog 
razvoja, a, u krajnjem, i mjerama za 
dalje unapređenje pitanja ekonomskih 
integracija. 

Dalje ubrzanje ekonomskog razvoja 
značajno će biti determinisano inten-
zitetom mjera u svim navedenim 

Prof. dr Milivoje Radović
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oblastima. tako je, na primjer, šansa 
budućeg privrednog razvoja nastavak 
stimulisanja investicija, pogotovo u 
oblasti turizma i poljoprivrede. Pored 
nastojanja da se kroz skorašnje i na-
javljene investicije u oblasti turizma 
osnaži, ne samo ovaj sektor, već i dalje 
afirmiše koncept “elitne destinacije”, 
neophodno je paralelno unapređivati 
oblast poljoprivrede, gdje bi povećana 
poljoprivredna proizvodnja, služila ne 
samo zadovoljenju primarne tražnje 
na domicilnom tržištu, već bi značaj-
nim dijelom bila usmjerena ka izvozu. 
Na taj način bi se ublažio i problem 
deficita platnog bilansa, kao jednog od 
gorućih problema za brži ekonomski 
napredak.

Pojedine oblasti ne bi trebalo posma-
trati kao segmente privrede sa znatno 
većim nivoom prioriteta, zbog njihove 
višestruke povezanosti i međusobne 
isprepletanosti. S tim u vezi, pitanje 
daljeg jačanja saobraćajne infrastruk-
ture tijesno je povezano sa razvojem 
turizma. Unapređenje konkurentno-
sti energetskog sistema je nešto što se 
nameće kao imperativ, ne samo zbog 
valorizacije prirodnih resursa, koji se 
u ovom smislu mogu koristiti, već i 
zbog ekonomskih benefita koji se po 
tom osnovu mogu generisati. 

Koliko su projekti u energetici, poput 
TE Maoče, HE Morača i HE Komar-
nica i drugog bloka TE Pljevlja, šansa 
za ekonomski razvoj?

Svaki od navedenih projekata bi imao 
značajan uticaj na dalji ekonomski ra-
zvoj, ali se među njima moraju praviti 
prioriteti, jer je osim različitog nivoa 
ulaganja koji zahtijevaju, potrebno 
voditi računa i o drugim relevantnim 
faktorima opredjeljenja, a, u krajnjem, 
i o konceptu društveno odgovornog 
poslovanja i održivog razvoja. U tom 
smislu, izgradnja drugog bloka ter-
moelektrane „Pljevlja”, prema mišlje-
nju relevantnih stručnjaka iz oblasti 
energetike je, u ovom trenutku, opti-
malno rješenje za Crnu Goru, sa kojim 
bi se najbrže i u potpunosti razriješio 
postojeći deficit električne energije, 
koji je dostizao i 1,5 milijardi kilovat 

sati. Pored HE “Morača” i tE “Pljev-
lja”, značajni ekonomski benefiti mogu 
se ostvariti i nakon otvaranja rudnika 
i gradnje termoelektrane u Maoču sa 
dva bloka po 250 megavata. Međutim, 
dosadašnja praksa je pokazala da je 
teško pronaći zainteresovanog investi-
tora, s obzirom na to da je prema ten-
derskoj dokumentaciji ova investicija 
iznosila oko milijardu eura.

Kako komentarišete aktuelne cijene 
struje i kakve bi promjene trebalo da 
donese liberalizacija tržišta električ-
ne energije?
 
Aktuelna cjenovna politika u energet-
skom sektoru, na prvi pogled, stvara 
utisak o dobroj privrednoj razvijenosti 
i izraženoj platežnoj sposobnosti gra-
đana Crne Gore. Realnost je, svakako, 
drugačija. Nakon odluke Regulatorne 
agencije za energetiku da cijena struje 
za domaćinstva sa dvotarifnim bro-
jilom od 1. avgusta ove godine bude 
skuplja za 0,94%, a sa jednotarifnim za 
0,18%, mogle su se čuti ocjene da je 
električna energija u Crnoj Gori među 
najskupljim u regionu. Neophodnost 
mjera unapređenja energetskog siste-
ma, dovela bi do veće liberalizacije tr-
žišta električne energije, a samim tim 
i do ukidanja svojevrsnog monopola, 
koji je u ovoj oblasti snažno izražen. 
Uvjeren sam da će ubrzo doći vrijeme 
kada ćemo imati veći broj punuđača 
električne energije na nacionalnom 
nivou, a samim tim i izraženiji tržiš-
ni pristup formiranja cijena električne 
energije. 

Šta, prema Vašem mišljenju, treba 
očekivati u narednom desetogodiš-
njem periodu kada je u pitanju eko-
nomska situacija u Crnoj Gori i regi-
onu?

Vrlo je nezahvalno davati decenijske 
prognoze, tim prije što su neke od pro-
gnoza koje su postojale prije desetak 
godina ometene brojnim faktorima, 
a posebno ekonomskom krizom, što 
navodi na zaključak da modeliranje 
budućnosti uvijek nosi značajnu dozu 
rizika. Postojeća privredna infrastruk-
tura i mjere koje se preduzimaju u 

svim segmentima obećavaju znatno 
bolje stanje privrede i društva u bu-
dućem periodu, što je konstatovano 
i kroz brojne strategije razvoja, koje 
su donijete za pripadajuće privred-
ne i društvene djelatnosti. Sa druge 
strane, sigurno je da će se crnogorska 
ekonomija u skorijem periodu suočiti 
sa velikim brojem rizika, kao što su: 
ugrožena fiskalna stabilnost, preliva-
nje negativnih šokova iz inostranstva, 
visoko učešće loših kredita, visok ste-
pen nelikvidnosti realnog sektora i dr. 
ključni rizici u budućem periodu su 
skoncentrisani u fiskalnoj sferi i od-
nose se na prebrz rast javnog duga, 
kontinuirano prisustvo budžetskog 
deficita i visok iznos garancija. 

Dugoročno stabilan i kvalitetan po-
slovni ambijent osnov je za budući ra-
zvoj crnogorske i ekonomija zemalja u 
regionu. kreiranje stabilnog ekonom-
skog prostora sa povoljnom investici-
onom klimom i u narednoj deceniji 
će predstavljati ključ za privlačenje 
stranih i domaćih investicija, koje su 
od izuzetne važnosti za rast i razvoj 
države i regiona.

Gdje vidite prostor za saradnju Eko-
nomskog fakulteta sa energetskim 
sektorom, u prvom redu sa Elektro-
privredom Crne Gore?

Evidentno je da je prostor za saradnju 
između Ekonomskog fakulteta i ener-
getskog sektora postojao i do sada, 
a logično je očekivati intenziviranje 
saradnje u budućnosti. Ekonomski 
fakultet je u više navrata realizovao 
različite vrste projekata, istraživanja, 
studija izvodljivosti za potrebe ener-
getskog sistema Crne Gore. Naglasak 
treba staviti na projekte koji su se od-
nosili na procjenu vrijednosti EPCG, 
a koji su do sada realizovani dva puta. 
U periodu koji je pred nama, saradnju 
treba očekivati u pogledu realizacije 
ekonomsko-finansijskih projekcija i 
analiza koje se odnose na potencijalne 
investicije u ovoj oblasti, kao i organi-
zovanje tematskih seminara i kurseva 
za potrebe zaposlenih u energetskom 
sektoru.
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A k t u E L n o s t i
he „piva“

mOdernizaCija 
po planu

tekuća 2014. godina s pravom se može na-
zvati investicionom godinom u HE „Piva“, 
baš kao što je to bila i 2013.godina, jer je 
odrađeno sve ono što je planom moder-
nizacije bilo i previđeno. Sektor za mo-
dernizaciju hidroelektrana je sa uspjehom 
obavio rekonstrukciju sva tri zatvarača na 
ulaznoj građevini hidroelektrane u Mrati-
nju, što je podrazumijevalo i zamjenu tri 
hidraulična bloka sa pripadajućim uprav-
ljačkim jedinicama.

- Vrijednost ovog projekta bila je preko 600 
hiljada eura i njegovom realizacijom dobili 
smo mnogo kada je u pitanju pouzdanost i 
bezbjednost rada elektrane – kaže direktor 
HE „Piva“ Milan Radović. 

Radović dodaje da su proteklih mjeseci 
odrađeni uobičajeni redovni godišnji re-

monti na sva tri agregata. 

- kompletirana je u druga faza zamjene cje-
vovoda rashladnog sistema elektrane. Cilj 
nam je da se kompletna cijevna instalacija 
rashladnog sistema hidroelektrane zamije-
ni u naredne dvije godine – ističe Radović.

Od značajnijih poslova u vezi sa moder-
nizacijom postrojenja i opreme u završnoj 
fazi je i Projekat rekonstrukcije opreme 
kranova na mostovima.
 
Za narednu godinu planirana je i komplet-
na rekonstrukcija agregata A1, a do sada 
u HE „Piva“ nijesu rađeni radovi tog tipa 
i obima. 

- Za deset mjeseci rada u tekućoj godini 
HE Piva je na nivou ispunjenja plana za 

navedeni vremenski period. Proizvedeno je 
533 GWh električne energije, odnosno 96,8 
odsto od planiranih količina. Uz povoljne 
vremenske prilike, za očekivati je da će plan 
proizvodnje za 2014. godinu biti ispunjen – 
naglašava direktor Radović. 

Od 01.januara 2014. sa plasmanom pro-
izvodnje iz HE Piva upravljaju kolege iz 
Energy managemet-a EPCG. 

- Novi način upravljanja je donio i neke bit-
ne promjene. Naročito se to odnosi na ras-
položivost agregata koja, skoro da mora biti 
zagarantovana, jer u suprotnom to bi imalo 
negativne posljedice na poslovanje kompa-
nije – zaključuje Radović i ističe krajnje od-
govoran odnos zaposlenih koji su obavljali 
pomenute radove na opremi. 

Miodrag Vuković
Milan Radovič
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d A L E k o v o d
ed cetinje uoČi zimske sezone

Elektrodistribucija Cetinje, koja posljednjih go-
dina sprovodi obimne investicione aktivnosti u 
cilju poboljšanja naponskih prilika i povećanja 
stabilnosti nadzemnih mreža, ni tokom ove go-
dine nije posustala sa ulaganjima. U remontno 
održavanje i finansiranje novih projekata uložene 
su stotine hiljada eura. Spisak projekata na koji-
ma se radilo na toj teritoriji je podugačak. 
Direktor Dragoslav Damjanović kaže da će po-
četak  rada novog kablovskog voda 10 kV na di-
onici od tS “Nova bolnica” do tS “Crna Greda”, 
napojnog kablovskog 10 kilovoltnog voda od tS 
“Novi Obod” do izlaznog stuba dalekovoda za tS 
“Bajice”  i 10 kV rasklopnog postrojenja “kula 
Bajice”, znatno  poboljšati naponske prilike u 
konzumu, tim prije što je u prethodnom periodu 
u cetinjskoj opštini izgrađen veliki broj elektroe-
nergetskih objekata, a do kraja godine pustiće se 
u pogon još pet novoizgrađenih 10 kV kablov-
skih vodova u vrijednosti od blizu 200 hiljada 
eura. Ovih dana treba da počne i rekonstrukcija 
još četiri NN mreže u vrijednosti od oko 150 hi-
ljada eura. 
- Ova energetska pojačanja umnogome su izmi-
jenila raniju nepovoljnu sliku Cetinja, posebno 
kada su u pitanju dalekovodi i niskonaponske 
mreže na seoskom području. Oko 210 km dale-
kovoda i 660 km niskonaponskih mreža, koje se 
prostiru na veoma nepristupačnom terenu, izlo-

ženom nepovoljnim vremenskim prilikama, bio 
je u prilično lošem stanju, pa je neophodno na-
staviti ulaganje – kaže Damjanović sublimirajući 
da je u proteklom periodu na tim trasama zami-
jenjeno gotovo 1000 stubova, mnoštvo izolatora i 
velika količina užadi.  
kako dalje ističe Damjanović, rekonstruisano 
je 17 niskonaponskih mreža sa armirano-be-

tonskim stubovima i samonosivim kablovskim 
snopom odgovarajućih presjeka, odnosno, zami-
jenjene su “najrovitije” dionice kojima je istekao 
radni vijek, usljed čega je na njima bio povećan 
broj kvarova. Sve to pratilo je i izmještanje mjer-
nih mjesta kod potrošača. 

Na NN mreži krstac izgrađen je novi izvod iz tS 
35/0,4kV “Žanjev do”, tako da će mještani naselja 
krstac konačno dobiti kvalitetno i sigurno na-
pajanje električnom energijom. Vrlo je značajna 
i rekonstrukcija 10 kilovoltnog dalekovoda “Ce-
tinje-ivanova korita”, na kojem je zamijenjeno 
skoro 300 izolatora, kao i dotrajala užad  i od-
vodnici prenapona. jer je dalekovod sada ospo-
sobljen da “odoli” vremenskim neprilikama koje 
na ovom području nijesu rijetka pojava.
Uspješan investicioni zamah zaokružuje rekon-
strukcija preko 200 trafostanica različitih napon-
skih nivoa u kojima je izvršena revizija opreme i 
zamjena pojedinih pozicija. U trafostanici “Ma-
nastir” zamijenjen je niskonaponski, a u tS “tur-
ska ambasada” srednjenaponski blok, kao i 18 
razvodno-mjernih ormara i 12 transformatora u 
trafostanicama 10/0,4kV.  
takav obim aktivnosti uliva vjeru u zadovolja-
vajući nivo pogonske spremnosti za predstojeći 
zimski period. Svi zaposleni u ED koji su bili an-
gažovani na realizaciji planiranih aktivnosti, svoj 
posao su obavili krajnje profesionalno, iako im 
vremenske prilike nijesu uvijek išle na ruku.  Svo-
je planirane obaveze izvršavali su blagovremeno 
i na najbolji način-kaže direktor Damjanović 
i dodaje da nije izostala ni pomoć opštine koja 
se odnosi na brže rješavanje imovinsko-pravnih 
problema i određene aministrativne olakšice .

Biljana Mitrović

StVARANjE USLOVA  ZA
pouzdan Rad sistema

Dragoslav Damjanović

MAnJi Gubici ViŠE uLAGAnJA

Na području ED Cetinje do sada je ugrađeno 
6.545 novih brojila za daljinsko očitavanje potroš-
nje. Benefiti ovog projekta ogledaju se u smanjenju 
gubitaka električne energije i povećanju stepena 
naplate  na ovom  području, čime su, po riječi-
ma  Damjanovića, obezbijeđena znatna sredstva 
za osavremenjavanje elektroenergetskog sistema 
Prijestonice. Damjanović navodi da je u planu  
ugradnja još 1.200 brojila u okviru realizacije 
II faze Projekta, čime će  cijeli grad ući u sistem 
daljinskog očitavanja potrošnje, kao i dio seoskog 
konzuma.

rekOnstrUkCije i remOnti 
pOstOjećiH elektrOenerget-
skiH Objekata tekU U skladU 
sa planiranOm dinamikOm.
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A k t u E L n o s t i
n o va  p r o c e d u r a  o  p r e d u z i m a n j u 

z d r av s t v e n i h  p r e g l e d a  z a p o s l e n i h

Zdravlje,
pa sve ostalo...

redOvna kOntrOla zdravlja U interesU je i zapOslenOg i kOmpanije. na OsnOvU pre-
tHOdniH, periOdičniH, vanredniH, a pO pOtrebi i dOdatniH zdravstveniH pregle-
da, zapOsleni će dObiti OdgOvarajUće radnO mjestO. neOpravdanO neOdazivanje 
zdravstvenOm pregledU, pOvlači sa sObOm disCiplinskU OdgOvOrnOst. nOvina je 
mOgUćnOst revizije prvOstepeniH mediCinskiH izvještaja. za sprOvOđenje prO-
CedUre OdgOvOrna je direkCija za sistem kvaliteta, zaštitU na radU i zaštitU 
živOtne sredine.

Postojanje procedura o sistemu be-
zbjednosti i zdravlja zaposlenih izu-
zetno je značajno za rizične poslove, 
a oni su, na primjer, u elektrodistri-
bucijama brojni. Zato  elektrodistri-
buteri u punoj mjeri podržavaju sve 
propise iz te oblasti. U najbrojnijoj i 

najvećoj, podgoričkoj Elektrodistri-
buciji,  veoma su posvećeni tome da 
svaki radnik prođe odgovarajuće lje-
karske preglede. 

Direktor ED Podgorica, Jagoš 
Pupović,  navodi da je veoma važno 
provjeriti zdravstvene sposobnosti 
svakog zaposlenog za obavljanje po-
slova na radnom mjestu na kojem je 
raspoređen. 

- Ako neko ne može da radi na visi-
ni, što je najčešće slučaj, biće raspo-
ređen na drugo radno mjesto, a tu će 
doći onaj koji je zdravstveno sposo-
ban za  taj posao.  tako se stvaraju 
preduslovi za eliminisanje rizika i 
nesmetano odvijanje procesa rada - 
kaže Pupović. 

isto je i u drugim djelovima kompa-
nije.

Praćenje zdravlja zaposlenih važno 
je zbog preventive, ali i zbog sma-
njenja broja bolovanja. U Elektro-
privredi Crne Gore će, saglasno 
novoj Proceduri o preduzimanju 
zdravstvenih pregleda zaposlenih, 
koja je sredinom oktobra stupila na 

snagu, redovni odlasci  ljekaru preći 
u  standardizovanu rutinu. Proce-
durom su normirani uslovi, način, 
postupak i mjere obavljanja i upući-

vanja na preglede. takođe je precizi-
rano ko od zaposlenih ima obavezu 
odazivanja na određeni zdravstveni 
pregled, u zavisnosti od vrste posla 
koji obavlja, koji su rokovi za javlja-
nje ljekarima. Nadalje, utvrđena je 
procedura postupka sa zaposlenima 
za koje je ocijenjeno da nijesu ili jesu 
sposobni za obavljanje poslova na 

Voditi računa i o zapošljavanju mladih montera:
Jagoš Pupović

Očekuje odgovoran odnos zaposlenih: 
Predrag Krivokapić

Olivera Vulanović/ Biljana Mitrović
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koje su raspoređeni ili tek treba da 
se nađu na planiranim radnim mje-
stima, jer ako se utvrdi da zaposleni 
nije sposoban da obavlja poslove na 
koje je raspoređen, ponudiće mu se 
drugo, odgovarajuće radno mjesto.

izvršni rukovodilac Direkcije za 
ljudske resurse i organizaciju, Pre-
drag Krivokapić  pojašnjava da će 
normiranjem, odnosno donošenjem 
procedure, zaposleni i njihovi ruko-
vodioci imati uvid u postupak i po-
sljedice pregleda, kao i u posljedice 
neodazivanja. 
- Očekujem da će zaposleni biti od-
govorni, prvenstveno prema sebi, 
zatim poslodavcu i najzad prema 
svojim kolegama. Osim toga, neo-
pravdano odbijanje kontrole zdrav-
lja povlači sa sobom disciplinsku 
odgovornost – kaže krivokapić. 
U ED Podgorica vjeruju da će nova 
Procedura  smanjiti  broj bolovanja, 
ali isto tako da će se voditi računa i 
o zapošljavanju mladih montera koji 
treba da se osposobe za rad uz starije 
kolege. 

- Za djelatnosti elektrodistribucije 
je prirodno da u službama za održa-
vanje ima mlađih montera koji su u 
stanju da rade u svim uslovima i da 
zdravstveno odgovore na sve izazo-
ve (rad na visini, rad na terenu, na-
ročito po ekstremno lošem vreme-
nu). Oni tu, uz iskusne poslovođe, 
upoznavaju  mrežu i objekte, nakon 
čega, prirodnim tokom stvari, prela-
ze u Službu za upravljanje - kazao je 
Pupović.

Na kraju, važno je istaći da je no-
vom Procedurom o preduzimanju 
zdravstvenih pregleda zaposlenih  
predviđena mogućnost revizije pr-
vostepenih medicinskih izvještaja. 
U slučaju da je ljekarski nalaz nepot-
pun  ili nije u skladu sa dostavljenim 
uputom, ukazuje se na nedostatke 
i traži se dopuna izvještaja kako bi 
se nedvosmisleno ustanovila spo-
sobnost zaposlenog za radno mjesto 
koje obavlja.

- Novousvojenu Proceduru vidim kao pomoć da se unaprijedi i 
očuva zdravlje zaposlenih u našoj kompaniji, što je u interesu sva-
kog ko je dobronamjeran.  Redovni ljekarski pregledi dobri su i sa 
aspekta ranog otkrivanja pojedinih bolesti čije izlječenje bitno za-
visi od pravovremene dijagnostike. Znam da je bilo takvih sluča-
jeva i u EPCG i da su ti ljudi danas zdravi i radno sposobni – kaže 
Rajko fuštić, radnik ED Podgorica. i njegova koleginica, ivana 
šljukić, svjesna je važnosti redovne provjere zdravlja zaposlenih.

- treba, svakako, stvoriti uslove da imamo zdrav kolektiv.to je 
preduslov za dobre rezultate na poslu. ja pozdravljam svaku pro-
ceduru koja je u interesu zaposlenih, a ova definitivno jeste. Od-
govornim odnosom prema svome zdravlju pokazujemo da smo 
razumni ljudi i da se staramo za svoje fizičko, psihičko i socijalno 
blagostanje. Vjerujem da su naši zaposleni toga svjesni i da će se 
propisane radnje rutinski sprovoditi, ističe šljukić.   
Za sprovođenje Procedure odgovorna je Direkcija za sistem kva-
liteta, zaštitu na radu i zaštitu životne sredine.

Zaposleni  o
proceduri

Rajko Fuštić

Ivana Šljukić
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Čedomir Šarac, elektromonter u ED 
Podgorica, veoma voli svoj posao i 
uspješno ga obavlja gotovo tri decenije. 
kao dvadesetogodišnjak, odmah nakon 
završene srednje škole i odsluženja vojnog 
roka, Čedo je 1986.godine počeo da radi u 
Službi za održavanje mreža i dalekovoda. 
Poslije više od 15 godina staža, postaje 
monter Dežurne službe ED Podgorica.
- U Elektroprivredu sam došao takoreći 
pravo iz vojničkih čizama i evo me i 
danas ovdje. Prvo radno mjesto mi je bilo 
na održavanju elektrodistributivnih 
objekata, gdje sam se za 15-tak godina 
dobro „ispraksirao“ i stekao široko 
iskustvo-priča Čedo i dodaje:
- Biti monter u Elektroprivredi je vrlo 
zahtjevan posao. Svakodnevno smo 
izloženi rizicima i treba nam velika 
energija, znanje i istrajnost da nas 
nešto ne bi zaskočilo. Više puta smo 
Novu godinu i praznike dočekali na 
stubovima. Usled nepogoda i loših 
vremenskih prilika radilo se danonoćno, 
a koncentracija nije smjela da padne 
nijednog trenutka. 
Ali, opet, kad se osvrne na te godine, 
on kaže da se radilo vedro i sa voljom, 
valjda zahvaljujući dobrom drugarstvu, 
zajedništvu i povjerenju. 
- to vas nekako motiviše, a još kad znate svoj 
posao i kad imate profesionalnu sigurnost, 
nikad se nećete vratiti neobavljena posla. 
ja sam svoje mladalačke dane živio na 
trasama dalekovoda, provodio sam mnogo 
vremena van svog doma, ali  mi to nije 
teško padalo jer me elektrika oduvijek 
zanimala, a na terenu se najbolje upoznaju 
tajne elekto struke. to je posebna škola i 
veliko iskustvo.
Zato je sada dežurni monter, a to se ne 
postaje tek tako. i nastoji da u tajne posla 
uputi mlađe kolege jer smatra da je sakriti 
znanje od njih težak prekršaj. 

- Svakog dobronamjernog raduje kada vidi 
da se kadar podmlađuje, jer je to siguran 
znak da će Elektroprivreda nastaviti da 
se razvija – priča sa žarom kao da govori 
o svojoj kući. kompliment zaslužuje i 
Elektroprivreda jer je umjela da odabere 
prave kadrove koji su se potpuno srodili sa 
svojom firmom. 
- Ne može čovjek uvijek da zna zašto nešto 
radi, ili voli, znam samo da me moj posao 
ispunjava i to je dovoljno. U Dežurnoj 
službi je vrlo dinamično, imamo stalna 

dežurstva, otklanjamo kvarove vikednom, 
praznicima i drugim prilikama. kada se 
dogode takve situacije, na teren idu dva 
montera. Pošto smo u ovom poslu naučeni 
da uvijek razmišljamo unaprijed, mi smo 
oprezni, istrenirani, sigurni i znamo brzo 
da reagujemo. Na prvom mjestu nam je 
uvijek bezbjednost, zato nastojimo da 
maksimalno ispoštujemo mjere zaštite na 
radu i sačuvamo se od eventualne greške. 
Podržavamo i čuvamo jedan drugog, a od 
velike pomoći  je što smo iskusni u poslu, 
odlično poznajemo teren, objekte i mrežu 
- priča nam. kaže i da mu je drago što je u 
prilici da bude na usluzi našim građanima, 
iako, naravno, nekad bude i neprijatnosti, 
„krive“ ih zbog havarijskog prekida, zbog 
isključenja neplatiša, zbog svega.
tada je jako važno dobro procijeniti 
situaciju i nereagovati, što nije uvijek 

lako, ali je preduslov za postizanje dobrih 
rezultata. 
Dugogodišnji kolega koji je sa njim u ekipi, 
Enver bajrami, sa monterskim stažom od 
36 godina u EPCG, kaže da su rijetki ljudi 
sa takvim pristupom poslu, u kojem je, 
pored stručnosti, važan i entuzijazam.
 - Čedo ima i jedno i drugo. Vrlo je zahtjevan, 
prije svega prema sebi. Zato je tako dobar u 
svojoj struci. Ali je i veliki čovjek. koliko je 
samo puta priskočio da pomogne starijima 
i bolesnima u udaljenim selima. Njemu to 

ne pada teško, dobre je volje, pozitivnog 
duha i rado popriča sa ljudima željnim 
razgovora i dobrote, jer su nerijetko 
elektromonteri jedine osobe koje sretnu 
nedjeljama kaže Bajrami i dodaje da svaki 
objekat u konzumu u „dušu“ poznaju.
- jedino što nas može iznenaditi je 
nevrijeme. tada u intervenciju krećemo 
odmah, određujući prioritete. Držimo 
se naše devize da svaki potrošač mora 
da ima struju, čak iako je kvar na 
najnepristupačnijem mjestu - istakao je 

Enver. 
Obojica, kao lijepe trenutke pamte 
radničke sportske igre u kojima su i 
sami učestvovali a Čedo je mnogo puta 
pobjeđivao u najatraktivnijoj disciplini, 
penjanju na stub. Epitet najbržeg montera 
ponio je i ove godine na igrama u Ulcinju, 
iako to nije njegov najbolji rezultat. 
Rekord koji je teško oboriti postavio je 
davne 1992.g odine na sportskim igrama u 
Ohridu – 1,58 minuta. 
 
Privatno Čedo je posvećen porodici, sa 
suprugom brine o troje djece. Sin je po 
interesovanjima na njega, i on je elektro 
struke, a kćerke su učenice koje mu baš ne 
ostavljaju dovoljno vremena za omiljeni 
hobi - pecanje, ali on se ne žali. Sve postiže 
sa zadovoljstvom i ništa mu nije teško. 
Drugčiji stav majstor Čedo ne razumije.

Ž i v o t n A  p r i č A
Č e d o m i r  š a r ac , 

e l e k t r o m o n t e r  u  d e ž u r n o j  s lu ž b i  e d  p o d g o r i c a

Vrijedne ruke  
MNOGO MOGU Biljana Mitrović

Čedomir Šarac (desno) i Enver Bajrami
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Milonja Bubanja, elektromonter iii 
u Elektrodistribuciji Berane radi u 
Elektroprivredi od 2002. godine. Od starta 
radi kao elektromonter, a kaže da jako voli 
svoj posao, pa mu ne padaju teško brojni 
zadaci na terenu. Milonja se sjeća svojih 
početaka u EPCG i navodi kako mu je u 
startu sve bilo novo, ali da je brzo savladao 
osnovne vještine zahvaljujući podršci 
kolega.
- Mnogo mi je značilo u početku što sam 
imao tako iskusne i dobre kolege, koji su 
se trudili da mi prenesu znanje i da me 
što bolje pripreme za ovaj posao - kaže 
Milonja.
Da su oni bili dobri učitelji, a da je i 
Milonja izrastao u dobrog montera 
svjedoči činjenica kako i dalje drži rekord 
u penjanju na stub u Crnoj Gori. Rezultat 
od dva minuta i devet sekundi je za svaku 
pohvalu.
- Čini mi se da je to bilo prije tri godine 
na Sportskim susretima zaposlenih EPCG. 
Drago mi je da i dalje držim rekord - uz 
osmjeh je istakao Bubanja.
Milonja je i ove godine učestvovao u 
penjanju na stub na Sportskim susretima 
u Ulcinju. imao je najbolji rezultat, ali je 
izgubio nekoliko pozicija zbog određenih 

pravila. On je u duhu fer-pleja sportski 
priznao poraz.
- Raspravljalo se oko pravila, koja sam 
na kraju prihvatio, tako da sam izgubio 
nekoliko pozicija. ipak, to nije toliko bitno, 
važno je da smo se u Ulcinju lijepo družili. 
Naravno, važno je i učestvovati i pošteno se 
boriti za što bolji rezultat - dodaje Milonja.
Da je monterski posao rizičan i zahtjevan 
to najbolje znaju naši elektromonteri. 
Milonja se suočio sa nekim opasnim 
situacijama, ali srećom sve su prošle bez 
ikakvih posljedica.
- Bilo je nekih opasnih stiuacija, jednom 
kada je bio veliki snijeg desila se nezgodna 
sa dalekovodom, zatim mi se i lomio stub... 
ipak, sve je prošlo bez posljedica. Uvijek 
vodimo računa o sigurnosti, koristimo 
HtZ opremu po pravilima i kao prave 
kolege čuvamo jedni druge na terenu. 
Posebno smo oprezni tokom zime, jer 
tada nam vremenski uslovi uopšte nijesu 
naklonjeni - kaže naš kolega.
Zima se približava, a taj period ne očekuju 
željno elektromonteri na sjeveru. kada 
padne snijeg onda je i rad na terenu teži, 
zahtjevniji, a i duže traje.
- Sjećam se prije dvije godine, kada je pao 
veliki snijeg u februaru, iz kuće sam izlazio 

prije 8, a vraćao se uveče u 12 sati. Mislim 
da smo tako radili mjesec dana. ipak, velika 
podrška kolega, maksimalno razumijevanje 
nadređenih, dobri međuljudski odnosi, 
kao i ljubav prema ovom poslu je jača od 
tih nedaća - kaže 35-godišnji Bubanja.
Raditi u Elektroprivredi je privilegija, kako 
kaže naš sagovornik, koji navodi da je od 
prošle godine, kada je potpisao Ugovor 
o radu na neodređeno vrijeme, dobio i 
dodatnu sigurnost.
- Sve je od tada mnogo lakše, rasterećeniji 
sam, a sigurnost je mnogo veća - dodaje 
Milonja.
Odmor od mnogobrojnih obaveza, nekad 
i životnih problema, pronalazi u prirodi. 
kaže da se samo rekreativno bavi lovom. 
Rekreativno, jer nije strastveni lovac, već to 
doživljava kao priliku da uživa u prirodi, 
da se odmori od svakodnevnice, ali i da 
šetnjom održava svoju fizičku kondiciju.
Milonja je nedavno „stao na ludi kamen“. 
U maju ove godine se oženio sa Milenom, 
a sljedeći i najvažniji životni korak je 
proširivanje porodice.
- to je ipak moj najveći cilj u životu. 
Nadam se da ćemo ja i Milena brzo postati 
roditelji - kazao je Milonja na kraju našeg 
razgovora.

Marko Burić

M L A d E  n A d E
m i lo n j a  b u b a n j a ,  

e l e k t r o m o n t e r  i i i  u  e d  b e r a n e

Volim svoj posao
Rekorder u penjanju na stub: Milonja Bubanja
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A k t u E L n o s t i 
u  e p cg  48 v i s o ko š ko l ac a  z av r š i lo 

s t r u Č n o  o s p o s o b l j ava n j e

Iskustvo koje mnogo 
znači u daljem radu

Visokoškolcima, na kraju devetomjesečnog stručnog os-
posobljavanja u našoj kompaniji,  podijeljena su, 15. ok-
tobra,  Uvjerenja o stručnoj osposobljenosti, a prisutne su 
pozdravili v. d. direktora Glavne direkcije za ljudske re-
surse, Ranko Vojinović, i izvršni rukovodilac Direkcije za 
radne odnose i administraciju ljudskih resursa, Vladimir 
Čurović. 

Devet mjeseci je svima brzo prošlo. Visokoškolci su imali 
priliku da se stručno osposobljavaju u jednoj od najvećih 
kompanija u Crnoj Gori te da uče od iskusnih inženjera, 
ekonomista, pravnika... Veliki broj kandidata pokazao je  
zavidan kvalitet, što će, prema riječima Vojinovića,  EPCG 
imati u vidu.

- Ako se ukaže bilo kakva potreba bićete pozvani, imamo 
vaše kontakte. Ovdje ima jako dobrih kandidata, koje bi 
rado vidjeli u Elektroprivredi. imamo o svima određene 
karakteristike i sigurno da ste ostavili pečat za prethodnih 
devet mjeseci u našoj kompaniji - rekao je v. d. direktora 

Glavne direkcije za ljudske resurse, Ranko Vojinović.
Visokoškolci su se trudili da na što bolji način iskoriste 
prethodni period te da što više nauče od svojih mentora 

i kolega. Uz konstataciju da je devet mjeseci zaista brzo 
prošlo, Alma Kujović, ističe da je jako zadovoljna radom 
u EPCG.

- imala sam priliku da učim od vrhunskih inženjera u fC 
Distribucija, koji su se trudili da mi prenesu svoje znanje. 
Mnogo sam naučila od njih i ovo iskustvo puno će mi 
značiti u budućem radu. kolegijalnost je bila na najvećem 
mogućem nivou, svima sam jako zahvalna, kako mentoru 
tako i ostalim kolegama - Alma je prenijela svoje utiske na 
završnom sastanku.

Dejan Kostić je učio od iskusnih pravnika u našoj Direk-
ciji. iz EPCG nosi samo pozitivne utiske.

Sa sastanka u Aneks sali Upravne zgrade

Visokoškolci prikazali zavidan kvalitet

Marko Burić
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- Maksimalno sam zadovoljan iskustvom i znanjem koje 
sam stekao u jednoj od najvećih kompanija u Crnoj Gori. 
Bilo mi je zadovoljstvo što sam u ovom periodu imao pri-
like da učim od tako dobrih i iskusnih pravnika - navodi 
Dejan.

ivana Perović i Gorica Vujović bile su praktično neraz-
dvojne od januara do oktobra u EPCG. Upoznale su se sa 
radom mnogih Direkcija, a stečeno znanje iz njihove struke 
(ekonomije) mnogo će im značiti u daljem radu.

- Drago mi je što sam dobila priliku da se stručno usavrša-
vam u jednoj tako renomiranoj kompaniji kao što je EPCG. 

Puno sam naučila od mentorke, ne samo o poslu već i o 
životu. takođe, imale smo podršku kolega i oni su uvijek 
bili raspoloženi da nam prenesu svoje znanje - kaže Gorica.

- Nemam zaista šta dodam, potpuno sam saglasna sa Go-
ricom, imam samo pozitivne utiske. Nadam se da ćemo se 
jednog dana vratiti ovdje - dodala je ivana.

Mentorka ivani i Gorici bila je Miroslava Pejović, rukovo-
dilac Sektora za opšte usluge. Miroslava kaže kako je neko-
liko puta do sada obučavala mlade ljude te da je ovoga puta 
imala priliku da uči jako kvalitetne djevojke.

- ivana i Gorica su dvije jako kompletne osobe. Uvijek su 
bile spremne da uče i da rade, a sve povjerene zadatke su 
obavljale jako brzo i što je najvažnije kvalitetno. trudila 
sam se da im prenesem svoje znanje, da što više nauče, slala 
sam ih i u druge Direkcije, kako bi se upoznale sa organiza-
cijom rada u našoj kompaniji. Nadam se da će njih dvije za-
snovati radni odnos u EPCG, jer je srećan poslodavac koji 
ima takve radnike - ističe Miroslava.

Uvjerenje o stručnoj osposobljenosti u Elektroprivredi 
Crne Gore, po programu u 2014. godini, dobilo je 48 fakul-
tetski obrazovanih mladih ljudi.

Miroslava Pejović (u sredini) sa ivanom (lijevo) i Goricom

EPcG traži 

52
visokoškolca
Elektroprivreda Crne Gore prijavila 
se i za novi krug programa stručnog 
osposobavljanja visokoškolaca. kako 
ističe izvršni rukovodilac Direkcije za 
radne odnose i administraciju ljudskih 
resursa, Vladimir Čurović, naša kom-
panija traži ukupno 52 visokoškolca 
različitih profila.

- to ne znači da će cjelokupni broj biti 
popunjen, i prethodne dvije godine 
smo imali profila koji su ostali nepo-
punjeni. koliko će visokoškolaca biti 
upućeno da stažiranje obavi u Elektro-
privredi zavisiće od strukture i broja 
visokoškolaca koji budu prijavljeni za 
program, kao i njihovih referenci koje 
budu birali prilikom prijavljivanja na 
program. to je nešto na šta Elektro-
privreda ne može uticati. Doduše, s 
obzirom na prestiž i značaj naše kom-
panije imamo osnov da vjerujemo da 
će većina traženih profila ipak biti pop-
unjena - rekao je Čurović.

Stručno osposobljavanje korisnika tra-
je devet mjeseci i priznaje se kao rad-
no iskustvo u trajanju od 12 mjeseci i 
kao uslov za polaganje odgovarajućeg 
stručnog ispita sa stečenim visokim 
obrazovanjem. Pravo na zdravstveno 
osiguranje visokoškolci ostvaruju kao 
nezaposlena lica.
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s t r u č n i  p r i L o G
m r  s l av ko  h r vaČ e v i ć ,  dipl. inž. , 

n a š  p o z n at i  e k s p e r t  u  o b l a s t i  v o d a

tereni sliva skadarskOg jezera (i)
kompleks Skadarskog jezera sa Moračom, Drimom i Bojanom, 
zahvata površinu od oko 20 000 km2. U različitim obradama sreću 
se i različiti podaci o površini sliva. Prema dokumentaciji »Bilans 
voda Skadarskog jezera«, (1983), navodi se površina sliva od 4179 
km2. Površina sliva Skadarskog jezera, na teritoriji Crne Gore, po 
Vodoprivrednoj osnovi RCG (2001) je  4273 km2.
U ovom slivu na teritoriji Crne gore prosječne višegodišnje 
padavine se kreću oko 2300 mm vodenog taloga, sa prosječnim 
višegodišnjim proticajem (HS Podgorica) oko 160 m3/s i srednjim 
specifičnim oticajem za cio sliv od 60.20 l/s/km2.
Zbog izrazite vodoprovodnosti sliva i hidrogeoloških specifičnosti, 
često se ne podudara topografska i hidrogeološka vododjelnica 
sliva. špicevi talasa velikih voda se kreću u jednom pravcu dok su 
bazisi i male vode u pravcu drugog toka. Sličan problem se javlja 
i u slivu rijeke Zete gdje se dio voda sa područja Prekornice ne 
drenira u neposredni sliv, već se kreće u pravcu izvorišta Mareze 
kao i nedefinisana vododjelnica sa slivom trebišnjice.
S geomorfološkog gledišta, tereni sliva Skadarskog jezera na 
teritoriji Crne Gore, karakterišu visoke planine i površi izdijeljene 
kanjonima i dolinama vodotoka Morače i njenih pritoka. tu je 
i  prostrana Zetsko-Bjelopavlićka ravnica, koja se na jugoistok 
nastavlja u Skadarsko jezero čije je dno dijelom kriptodepresija, a 
na sjeverozapadu je i  Nikšićko polje. to su sve  fenomeni karsta i to 
oni koji su karakteristični za ljuti karst – holokarst, koji je najvećeg 
rasprostranjenja u terenima sliva Skadarskog jezera.
Hidrografska mreža sliva Skadarskog jezera, u odnosu na ostale 
slivove rijeka Crne Gore relativno slabo je razvijena. Gustina 
rječne mreže, računata po obrazcu Neumann-a iznosi 0.18 km/
km2. Skadarsko jezero se puni, prvenstveno, rijekom Moračom. 
Pored toga, u jezero se uliva i nekoliko manjih vodotopka kao što 
su  Rijeka Crnojevića, Orahovštica i Crmnica u Crnoj Gori, a sa 
teritorije Albanije rijeka kiri.
Rijeka Bojana je jedina otoka koja odvodi vode sliva Skadarskog 

Dio voda, povremeno, Skadarsko jezero dobija od rijeke Drim, čiji 
sliv je oko 14000 km2. Pored Drima, u Bojanu se uliva i nekoliko 
manjih vodotoka sa Crnogorske i Albanske strane.  U vrijeme kada 
su kote voda rijeke Drima, na njegovom ušću u rijeku Bojanu, više 
od nivoa Skadarskog jezera, onda dio njegovih voda skreće na 
sjever i vodotokom Bojane uliva se u Skadarsko jezero, a dio otiče 
u pravcu juga, takođe Bojanom, u jadransko more. Ovakvi odnosi 
nastupaju svake godine, počev od polovine prošlog vijeka (1846. 
godine), kada je rijeka Drim, pri jednoj većoj povodnji napustila 
svoje korito od Vaudeisa, na jugu prema Lješu, i oformila novo, 
prema zapadu i sjeverozapadu u pravcu Bojane. Od 1886. godine 
rijeka Drim je gotovo napustila staro korito južno od Vaudeisa. 
Ušće Drima u Bojanu je na oko 2.5 km, od njenog izlaza iz 
Skadarskog jezera, pri vodostajima nižim od 7.5 mnm. Pri većem 
vodostaju Drim se, ispred ušća, razliva preko sopstvenih nanosa, 
dajući vode Bojani širokom frontom koji počinje na oko 650 m od 
izlaza Bojane iz Skadarskog jezera. Rijeka Drim, površine sliva oko 
14. 000 km2 (V. Radulović, 1983.) ima posredan i povremen uticaj 
na vode Skadarskog jezera. istočne padine planine Čakor, koje 
pripadaju Crnoj Gori dio su sliva rijeke Bistrice, tj. sliva Drima. 
Skadarsko jezero je sabirni basen za vode prostranog sliva, a nalazi 
se u prostranoj Zetsko-Skadarskoj kotlini. Od 391 km2, koliko 
iznosi površina Skadarskog jezera Crnoj Gori pripada površina od 
243.1 km2. 

jezera u jadransko more. Bojana teče Albanskom teritorijom oko 
18 km, a nizvodno postaje granična rijeka između Crne Gore 
i Albanije na dužini oko 25 km. Pri srednjim vodostajima na 
izlazu iz jezera, gdje nastaje, nivo voda joj je na 6.5 – 7 mnm, što 
predstavlja njen ukupni pad na dužini od oko 40.5 km. Bojana 
je zbog velike količine vode, veoma značajna sa vodoprivrednog 
aspekta.

Vodotok

Bojana

Profil

Skadar 5590.1 2300 322.49 0.79 57.6 9581.5

18760 1420 640.0 0.76 34.1 19015.0Reč
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TAbELA:  NEki kVANtitAtiVNi PARAMEtRi ZA RijEkU BOjANU    

Legenda: F - ukupna površina;  Pbr-bruto padavine; Pn-neto padavine;
i-isparavanje; φ-koeficijent oticanja; Qsr-prosječni proticaj; q-specifično oticanje; 
W-zapremina ukupnog oticanja.
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jezero je pogranično između Crne Gore i Albanije. U literaturi se 
redovno navodi podatak da je Skadarsko jezero najveće jezero na 
Balkanu. Po površini zahvaćenoj vodom svakako je najveće, ali po 
zapremini akumulirane vode od njega je značajno veće Ohridsko 
jezero jer je njegova prosječna dubina i više od 80 m, dok je dubina 
za Skadarsko jezero, u sadašnjim uslovima negdje oko 7 m. 
Skadarsko jezero leži u terenima spoljašnjih Dinarida, za koje 
su dominantni procesi, pojave i oblici tipični za holokarst. Sliv 
Skadarskog jezera, na teritoriji Crne Gore, pripada jugoistočnim 
i južnim djelovima središnjeg pojasa Crne Gore. Prema 
sjeverozapadu nastavlja se u potopljene doline Crnojevića rijeke, 
Bazagurske matice, Karatune i Šegrtnice. U sušno doba godine, 
kao posebno, izdvajaja se dio jezera zvano Malo blato, koje je sa 
jezerom vezano Biševinom i karatunom. Dužina jezera od Rijeke 
Crnojevića na zapadu, do isteka Bojane kod Skadra, iznosi 44 km 
a širina na potezu Moračnik – kamenica oko 14 km. Površina  
jezera je direktno zavisna od njegovog vodostaja. Pri minimalnom 
vodostaju  (oko 4.71 mnm) zahvata površinu oko 412 km2, a pri 
maksimalnoj koti (9.84 mnm) oko 525 km2. Pri maksimalnom 
vodostaju dostiže dubinu i preko 12.0 m. Obodom jezera postoji 
čitav niz vrulja-oka čije su dubine znatno veće od ostalog dna 
jezera. Najdublje je Raduško oko čije je dno oko 60.0 m ispod 
nivoa voda jezera. Prosječne dubine se kreću od oko 4.4 m do 
8.10 m. Najniža nadmorska visina dna je oko -2.50 m jer je jezero 
naime kriptodepresija. Zapremina jezera iznosi 1.75 i 4.25 km3 u 
zavisnosti od vodostaja.
Skadarskom jezeru rijeka Morača daje preko 62 % vode, te iz tih 
razloga njegovi vodostaji direktno zavise od dotoka voda rijeke 
Morače.
Rijeka Morača je najveća pritoka Skadarskog jezera. Nastaje na 
koti od 975mnm, u prostoru Gornje Morače, od niza povremenih 
i stalnih potoka sa istočnih padina Zebalaca i šuplje Grede i 
sjevernih padina Moračkih kapa, među kojima je najznačajniji 
Rzački i Javorski potok. Sliv rijeke Morače lociran je cijelom svojom 
površinom na teritoriji Crne Gore i obuhvata površinu oko 2628 
km2 – računajući do HS Podgorica. Srednji višegodišnji proticaj 
Morače, prije ušća  Zete je oko 67 m3/s,  HS Podgorica 162 m3/s a 
na ušću u Skadarsko jezero 201 m3/s.
U izuzetno sušnim godinama, rijeka Morača je bez vode od 
manastira Duge do ušća rijeke Zete, i od Botuna do uspora voda 
Skadarskog jezera. Rijeka Morača ima dosta opružen tok. Mjereno 
po toku, dužina joj je oko 102.0 km (računato do ušća u Skadarsko 
jezero), dok joj je pravolinijska, od nastanka do ušća oko 69.0 km.
Rijeka Zeta je najduža i ne samo vodom najbogatija pritoka 
Morače, već i vodom bogatija od same Morače (uzvodno od 

njihovog sastava). Rijeka Zeta je najduža ponornica u Crnoj 
Gori. Najuzvodniji tragovi korita rijeke Zete, počinju Glogovim 
potokom (1545 mnm), sjeveroistočno od Nikšićkog polja na 
južnim ograncima ćeranića Gore. Dalje se nastavlja, u pravcu 
sjeverozapada južnim ogrankom Gradačkog polja u klisuru kroz 
Pragu, zvanu Surdup (1335 mnm), a na jugoistok se nastavlja kroz 
šipačno u Vidrovansku rijeku (680 mnm). Vidrovanska rijeka se od 
kote 635 mnm nastavlja u rijeku zvanu Sušica koja sa Rastovcem 
od kote 620 mnm čini vodotok Gornje Zete.
Slivno područje Nikšićkog polja je izrazito karstnog karaktera. 
Zahvata površinu od oko 890 km2 topografskog sliva, dok površina 
hidrogeoškog sliva iznosi oko 1170 km2. Površina sliva Gornje Zete, 
do HS Duklov most, iznosi oko 342 km2, sa srednjim višegodišnjim 
proticajem na HS Duklov most od 18.5 m3/s, na HS Rošca oko 
50 m3/s. Pored rijeke Zete, cijelu slivnu površinu dreniraju još 
pritoke Zete: Gračanica, Mrkošnica, Grabovik, Bistrica, Glibavac i 
Moštanica.
Donja Zeta počinje izvorom zvanim Glava Zete (74.8 mnm), gdje 
prima vode povremenog karstnog vrela zvanog Perućica, odakle 
nastavlja tok preko Bjelopavlićke ravnice, na kotama ispod 50.0 
mnm, ulivajući se u rijeku Moraču (30.0 mnm) kod Podgoprice. Sa 
desne strane, prima vode od Oboštice, Smrdana, Gračanice i Sušice, 
a sa lijeve strane od Sušice, Suvodola, Morave, Rimanića, Brestice i 
Širalije.
Dužina Donje Zete, računato od Glave Zete do njenog ušća u 
Moraču po toku je 49.6 km, dok je pravolinijska dužina oko 30.0 
km. Ovo ukazuje na meandriranje Donje Zete po Bjelopavlićkoj 
ravnici.  Ukupna površina sliva rrijeke Zete do ušća u Moraču 
iznosi oko 1597 km2.
Rijeka Cijevna je najuzvodnija pritoka rijeke Morače sa lijeve 
strane. to je povremeni tok preko Zetske ravnice, dok u kanjonu 
ima stalno vode. Nastaje na teritoriji Albanije (325.0 mnm), na 
sjeverozapadnim padinama Prokletija.  Poslije 38.8 km toka  ušće 
joj je u rijeku Moraču (14.0 mnm). Dužina toka na teritoriji Crne 
Gore joj je oko 32.3 km. teče od sjeverozapada prema jugozapadu 
kroz karstne terene. kod mjesta Dinoša Cijevna ulazi u Zetsku 
ravnicu izgrađenu od glaciofluvijalnih sedimenata u kojima 
je rijeka usjekla impozantan kanjon sa potpuno vertikalnim 
stranama. Srednji višegodišnji proticaji iznose oko 26 m3/s, dok 
je korito ovog vodotoka, preko Zetske ravnice suvo u ljetnjem 
periodu godine.  kanjon rijeke Cijevne je impozantan. Na teritoriji 
Albanije je dubok i preko 1000 metara, a u Crnoj Gori dostiže 
dubinu od oko 800 m.

Nastaviće se...

Slika:   
linija površine i zapremine 
skadarskog jezera 
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s t r u č n i  p r i L o G
au to r i :  d ipl.el. ing zo r a n  š l j u k i ć  i  dipl.maš. ing a m e r  b a m b u r

rekOnstrUkCija sistema za kOntrOlU i 
Upravljanje U te ‘’pljevlja’’ (ii)

sistem aUtOmatizaCije je Centralna tačka teHnOlOškOg prOCesa. ObUHvata  mjerne 
vrijednOsti, fUnkCije Upravljanja i regUlaCije i Usmjerava iz tOga nastale naredbe 
na prOCes. nakOn 26 gOdina rada blOka te ‘’pljevlja’’, sa starOm rUskOm OpremOm 
2009. gOdine pOkrenUt je prOjekat mOdernizaCije sistema za kOntrOlU i Upravl-
janje. stara Oprema je bila izrađena U relejnOj i CijevnOj teHniCi sa nestandarnim 
signalima. pOkazala se pOtreba za Obezbjeđenjem efikasnOg aUtOmatskOg Uprav-
ljanja teHnOlOškim prOCesOm U svim režimima rada, kaO i pOtreba za pOdizanjem 
nivOa analize prOCesa.
zbOg tOga je izvršena zamjena sistema Upravljanja sa jedinstvenim, mikrOprO-
CesOrskim, prOgramabilnim, distribUiranim, redUndantnim, savremenim siste-
mOm dCs, kOji je U stanjU da realizUje fUnkCije mjerenja, Upravljanja, regUlaCije, 
signalizaCije, teHnOlOškiH zaštita i nadzOra. sistem prati ekOnOmičnOsti rada 
blOka, razmjenjUje pOtrebne pOdatke sa Ostalim sistemima na blOkU i priprema 
pOdatke U dCs-U za prikaz na pOstOjećOj račUnarskOj mreži epCg. na OsnOvU tOga, 
kaO i pOtrebe pOvećanja prOfitabilnOsti, pOUzdanOsti i sigUrnOsti rada U te ‘’plje-
vlja’’, Urađena je mOderniziraCija. 

korisnički program sprovodi specifične automa-
tizacijske zadatke za elektranu. Projektantu je na 
raspolaganju veliki broj softverskih blokova za 
upravljanje i regulaciju specifičnih za elektrane, 
kao i osnovne logičke i aritmetičke operacije. ko-
risnički program je strukturiran u područja za-
datka upravljanja, regulacije i zaštite. korisnički 
software se obrađuje ciklički u AP-u (engl. Auto-
mation processor). Ciklus obrade zavisi od opsega 
automatizacijskih zadataka. kod vremenski ma-
nje zahtjevnih aplikacija, korisnički program se 
može izvršavati i na aplikacijskom serveru (engl. 
Application server). Aplikacijski server osigurava 
kontrolu pristupa, razmjenu podataka do sistema 
za nadzor i posluživanje preko monitora računara 
(HMi – human/machine interface). Sve izmjene u 
sistemu utiču direktno na pripadajući centralni 
objekt (softwerski modul) i ostale komponente 
automatski preuzimaju te promjene bez potrebe 
dodatnog kopiranja tih promjena na ostale kom-
ponente. Podaci se unose kroz jedinstven grafič-
ki prikaz, zbog čega se ne pojavljuje potreba za 
dvostrukim unosom istih podataka. Zajednički server distribuira 
podatke različitim aplikacijama čime se osigurava konzistentnost 
podataka u cijelom integrisanom sistemu.

Sistem za nadzor i posluživanje realizovan preko računara – ope-
raterskih stanica je potpuno nezavisan sistem, što mu omogućava 
jednostavno prilagođavanje zahtjevima postrojenja i projekto-

vanja. kontrolni ekrani su izrađeni u stilu zaokruženih cjelina. 
Odabir željenih prikaza sistema izvodi se sa osnovnog ekrana. Na 
ekranu su prikazane sve važnije veličine te se s njega izvodi uprav-
ljanje sistemom u daljinskom načinu rada sistema. Sa osnovnog 
ekrana takođe se mogu pozvati ekranski prikazi arhiva i alarma. 
Podacima koji su smješteni na aplikacijskom serveru, se pristupa 
jednostavno preko web browser-a koristeći Java applets, što omo-

Zoran Šljukić

Amer Bambur
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gućava korišćenje standardnih PC konfiguracija kao operaterskih 
stanica.

Neki od najznačajnijih kvaliteta SPPA -t3000 softvera su:

•	 Visok stepen integracije

•  Podržani su različiti tipovi ekranskih prikaza, a svaki od 
njih može biti povezan na iste procesne i korisničke podat-
ke, osiguravajući na taj način konzistentnost svih pogleda na 
nadzirani i upravljani sistem;
•  Podaci za sve komponente unose se kroz jedinstven gra-
fički prikaz koji zadovoljava potrebe za modeliranje cijelog 
sistema. Na ovaj način ne pojavljuje se potreba za dvostru-
kim unosom istih podataka, niti za njihovom kompleksnom 
sinhronizacijom;
•  Visok stepen integracije aplikacija (rad sa sistemom, obra-
da događaja i alarma, praćenje trendova, dijagnostika i pro-
jektovanje), koji omogućava operaterima sistema jednosta-
van rad i lako snalaženje u primjeni;
•   Integracija turbinskog regulatora;
•  Integracija fail-safe i non-fail-safe programa na jednom 
automatizacijskom procesoru;

•  Platformska nezavisnost

• Zahvaljujući masovnosti i fleksibilnosti upotrebljenih teh-
nologija, korisnik nije vezan za softver na klijentskoj strani. 
Sav softver sistema je pouzdan i jeftin, dakle standardan, i sa 
te strane se smanjuju troškovi poslovanja u budućnosti;

•	 Otvorena arhitektura

•   Jednostavna integracija proizvoda drugih proizvođača;
•   Fleksibilno uključivanje opreme u polju u sistem;
•   Znatno olakšana administracija jer se ona u potpunosti 
obavlja na samom serveru;
•   Jednostavno ažuriranje i nadogradnja sistema;
•   XML protokol za implementaciju unutar i van sistema.

komunikacija sa pomoćnim postojenjima

U postrojenjima elektrana često postoje pomoćna postrojenja koja 
ispunjavaju određeni zadatak, zovu se i Blackbox-sistemi. to su 
npr. kompresorski agregati, uređaji za izduvavanje čađi itd., koje 
najčešće proizvođač isporučuje kompletno sa tehnikom vođenja.
Sledeći podaci se razmijenjuju u  komunikaciji sa pomoćnim po-
strojenjem:

•  Binarne vrijednosti;
•  Analogne vrijednosti;
•  Stanja i upravljanje pogonima (motor, magnetni ventil ili 
pogon izvršnog elementa). 

Razmjenom podataka sa sistemom vođenja procesa SPPA-t3000 
je moguće, upravljati komponentama pomoćnog postrojenja i 
obrađivati njihova povratna javljanja, tj. binarne i analogne signa-
le, a sve to preko standardnih prikaza na operaterskim stanicama.

Ako se na sistem priključuje SiMAtiC S7 (bilo S7-300 ili S7-400), 
komunikacija sa SPPA t3000 se ostvaruje preko PROfiBUS ili 
EtHERNEt mreže. Za podatke od ili do SiMAtiC pomoćnog 
postrojenja su utvrđeni standardni formati. Pretvaranje u standar-
dne formate u SPPA-t3000 nastaje u AP-u preko funkcionalnih 

modula. Signali i stanja se vremenski obilježavaju te se mogu vizu-
aliziovati i arhivirati. komunikacija između pomoćnih postrojenja 
(black box) i SPPA-t3000 se bazira na S7 klijent/server komunika-
cionom modelu, gdje SPPA-t3000 služi kao klijent, dok blackbox 
ima ulogu servera. 
Za razmjenu podataka od ili do pomoćnih postrojenja drugih pro-
izvođača se koriste komunikacioni moduli CM 104, uz korišćenje 
različitih protokola za pretvaranje u standardne formate za komu-
nikaciju sa SPPA-t3000.

1. FunKciJE SiSTEMA
  
SPPA-t3000 je moderan distribuiran kontrolni sistem koji omo-
gućava jednostavno i efikasno upravljanje i kontrolu procesa u 
elektranama. Visoka fleksibilnost sistema, funkcionalnost sistema, 
arhitektura ugrađenih softverskih komponenti (ECS - Embedded 
Component Services), standardizovana komunikacija i standar-
dizovane komponente garantuju ispunjavanje zahtjeva vođenja i 
upravljanja procesima u elektrani. Glavna svojstva sistema su:

•  Jednostavno i pouzdano vođenje i upravljanje procesima;
•  Uniformni grafički prikaz koji objedinjuje cio spektar 
funkcija (posluživanje nadziranog procesa, inženjering, di-
jagnostika kvara, održavanje, servis, itd.) na jednom mjestu;
•  Inženjering je brz i sa mnogo funkcija na svim nivoima 
sistema;
•  Podržava veliku biblioteku softverskih modula za sve funk-
cije upravljanja i vođenja procesa u elektranama;
•  Otvorena arhitektura sistema na svim nivoima;
• Fleksibilnost sistema na prilagođavanje veličini postrojenja 
i uvođenja dodatnih funkcionalnosti prema zahtjevima;
•  Direktna mogućnost povezivanja na IT sisteme.

SPPA-t3000 pruža cio niz različitih sistemskih servisa kojima 
postiže funkcionalnost distribuiranog kontrolnog sistema (DCS 
– Distributed Control System). Sve funkcije i servisi koje pruža 
sistem rade na modularan način nezavisno jedna od druge. ko-
risničko prikaz zvani Workbench je centralna interakcijska tačka 
kojom operater ili inženjer pristupaju svim informacijama, uprav-
ljaju elektranom, rade konfiguracije sistema, mijenjaju parametre 
i izvršavaju razne inženjerske zadatke. Različiti korisnički prikazi 
individualizovani su zavisno od datog korisničkog prava (User 
Role) koje daje administrator sistema. Svi korisnički prikazi prika-
zuju se u prozorima (Windows), a moguće je istovremeno prikaza-
ti nekoliko prozora na istom Workbenchu.

funkcije i korisnički prikazi pripremljeni za izvršavanje različitih 
zadataka kao što su vođenje, upravljanje, inženjersko dizajniranje 
i ostale funkcije mogu se namjestiti individualno u zavisnosti od 
korisničkih prava i samim podešavanjima pojedinog korisnika, ali 
istovremeno sve interakcije upravljaju se preko jedinstvenog ko-
risničkog prikaza (Single User Interface) Workbencha. Prednosti 
takvog pristupa su:

•   Dostupnost svih informacija s istog mjesta;
•   Nema potrebe za promjenom korisničke radne stanice ili 
aplikacije jer se sve nalazi na jednom mjestu;
•   Jednostavna navigacija između raznih korisničkih prikaza;
•   Jednostavno prilagođavanje korisniku, individualna po-
dešavanja za pojedinog korisnika vezana za korisničko ime;
•  Korišćenje drugih programa (MS Office, itd) na istom ra-
čunaru gdje se nalazi i SPPA-t3000.

Nastaviće se...
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d o b r o v o L j n i  d A v A o C i 
tradicionalna akcija dobrovoljnog davanja krvi povodom 21. oktobra - dana te „pljevlja“

pridružili se i žabljačani
tradicionalna akcija dobrovoljnog 
darivanja krvi, treća po redu, u or-

ganizaciji pljevaljske podružnice 
kluba dobrovoljnih davalaca krvi 
Elektroprivrede Crne Gore, odr-
žana je 20. oktobra, a pored dobro-
voljnih davalaca iz Pljevalja krv je 
dalo i desetak članova iz podružni-
ce u ED Žabljak.
Prikupljena je 31 jedinica životne 
tečnosti, a ono što svakako raduje 
jeste činjenica da se akciji odazvalo 
i pet novih davalaca, mladih ljudi 
kojima je ovo bio prvi put da do-

brovoljno darivaju dragocjenu teč-
nost.

Akcija se, tradicionalno organizuje 
u čast 21.oktobra - Dana termoe-
lektrane Pljevlja, a značajan dopri-
nos u njenoj organizaciji dala je i 
podružnica Sindikalne organizaci-
je zaposlenih u tE „Pljevlja“.
Ovo je, inače, bila šesta akcija ove 
godine u organizaciji kluba dobro-
voljnih davalaca krvi Elektropri-
vrede Crne Gore, a do kraja 2014. 
planirane su i akcije u Podgorici i 
Nikšiću.

Milisav Mijo Kisić, tehničar za energetske analize i logičku kontrolu u Sektoru za mjerenje FC Distri-
bucija, iznenada je preminuo 28. septembra 2014 godine. Sahranjen je 30. septembra na mjesnom gro-
blju u Gornjem Polju kraj Nikšića. Mijo je rođen 27. novembra 1951. godine u Nikšiću, gdje je završio 
srednju elektrotehničku školu. Radni vijek počeo je u ED Podgorica, gdje je radio kao inkasant, glavni 
inkasant i referent za obračun i reklamacije. Od 2006. godine obavljao je poslove tehničara za energet-
ske analize i logičku kontrolu u Sektoru za mjerenje FC Distribucija.
Vrijedan i odgovoran, veoma kvalitetno je obavljao svoj posao. Njegovim preranim odlaskom EPCG je 
ostala bez uzornog radnika i izuzetno dobrog i pouzdanog čovjeka i kolege.

iN MEMORiAM: Milisav Kisić

Osnovana još jedna podružnica
U Elektrodistribuciji Žabljak  sa pripadajućom poslovnicom u Šavniku, osnovana je, početkom oktobra, podružnica Kluba dobrovoljnih 
davalaca krvi Elektroprivrede Crne Gore. Novoosnovana podružnica broji 17 članova, a za koordinatora imenovan je Ranko Knežević. Sa 
novim kolegama ukupan broj aktivnih davalaca krvi, članova Kluba DDK EPCG premašio je 200. 
Prvu akciju uskoro će organizovati i podružnica Kluba u FC Distribucija.

Sa akcije u Pljevljima

Žabljačani darovali 
krv: Ranko Knežević

Mitar Vučković
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p u t o p i s n A  r E p o r t A Ž A
v i k e n d  p u to va n j e  k r o z  n e b r u š e n e  b i s e r e  s j e v e r a 

c r n e  g o r e

ŽABLJAk – BISer
vječitog sjaja (II)

žabljakU, najvećem nebrUšenOm biserU Crne gOre, smještenOm na 1456 mnv, U samOm središtU 
gOrOstasne planine dUrmitOr, Uvijek se radO vraćam i ne znam kada je ljepši: zimi kada Ogrne 
bijeli plašt ili ljeti kada ga prirOda ObOji paletOm najljepšiH bOja. vraćam mU se ljeti, ne mOgU 
OdOljeti mOdrOzelenOj bOji jezera, stazama kOje nikada nijesU same, čistOm planinskOm zrakU 
kOji štipka OgOljele rUke i nOge...  jedinstven i nepOnOvljiv, kOmpletan U svOjOj ljepOti, zaUzeće 
dOminatnO mjestO U srCU svakOg ljUbitelja prirOde.

JEZERA I STAZE 
DRAGULJI NETAKNUTE PRIRODE

Dolaskom na Žabljak, parkirao sam auto u gradu, a pješki nasta-
vio ka Crnom jezeru. Staza puna ljudi, čini mi se da se svi jezici 
svijeta čuju. Planinari sa planinarskom opremom i foto-aparatima 
u rukama imali su samo jedan cilj, kao što sam ga i ja imao tog 

dana, da uživaju u predjelima čarobnog Žabljaka i njegovih jezera. 
Dužinom cijele staze, i djeca i odrasli su nudili borovnice, šumske 
jagode. Djeca su ih prodavala radi džeparca, a oni stariji, među 
kojima je bilo i diplomiranih profesora, ekonomista... zbog neza-
poslenosti, ovo im je jedini način da nešto zarade. Rijetki su ih 
kupovali, ja im nijesam mogao odoljeti. Pozdravljajući se sa ovim 
dragim ljudima, koji su većinom iz okolnih sela, dobio sam poziv 
da sledeći put svratim u njihova sela i vidim drugu, za mene neot-
krivenu ljepotu tih predjela. Dolaskom do Crnog jezera, nastavio 
sam put ka Zminjem jezeru. šumska staza, puna ljudi, a tišina na 
sve strane. imao sam utisak da ne žele da remete mir i sklad ovih 
prostora. Za sat vremena laganog hoda se stigne do Zminjeg je-

zera, dobro označenom i čistom stazom. Poznato je da ljubitelji 
prirode vode računa o njoj,  grijeh je što je svi ljudi ne doživlja-

Tekst i fotografije: Andrija Kasom
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vaju na taj način kao oni, priroda to zaslu-
žuje. Oko jezera puno ljudi, jedni leže na 
njegovim obalama, drugi roštiljaju, ima i 
oni koji ga obilaze. Pridružio sam se grupi 
koja ga je obilazila, želio sam ga osjetiti sa 
svih strana. Nijesam pogriješio, vidio sam 
ga u punom sjaju i ljepoti, uživao ispijajući 
hladnu vodu sa izvora pitke vode i jedno 
sat vremena proveo izležavajući se na jed-
noj stijeni, prepušten zracima planinskog 
Sunca. 
Napunjen novom energijom, uslijedio je 
povratak ka Crnom jezeru, kojeg sam ta-
kođe želio obići. U povratku sam zapažao 
mnoštvo novih prizora koji su izmakli 
mojem oku prilikom odlaska ka Zminjem 
jezeru, a koje sam želio zabilježiti objekti-
vom. Ne može ih čovjek vidjeti sve u isti 
mah, ima ih na svakom koraku, iza svakog 
stabla ili panja. to mi je oduzimalo novo 
vrijeme, nijesam žalio, nije mi se žurilo.

Dolaskom do obale Crnog jezera primje-
ćujem puno ljudi na njegovim obalama. 
iako su kasniji popodnevni sati, mnogi su 
još uvijek prepušteni zracima sunca, a bilo 
je i onih hrabrijih kojima i ne tako topla 
voda jezera nije smetala da zaplivaju. ja 
sam krenuo uskom stazom oko jezera, koja 

me je mamila poput slatkiša koji mami 
dijete. Uživao sam, odmarao na klupama 
koje su postavljene oko jezera na najljep-
šim mjestima sa kojih su „pucali“ najljep-
ši pogledi na jezero. Obišao sam i mjesto 
koje je poznato kao titova pećina u kojem 
je tito sa Vrhovnim štabom boravio od 20. 
do 29.maja 1943.godine i donio odluku o 
proboju preko Sutjeske, a potom se spuštio 
do mjesta na kojem je Crno jezero najuže 
i od tog mjesta se dijeli na dva dijela, od 
kojih je jedan poznat kao Veliko, a drugo 
Malo jezero. Skupa čine jedinstveno Crno 
jezero, jedno od najljepših jezera na našim 
prostorima.  

Nevjerovatan je osjećaj kada se čovjek nađe 
u ovakvoj divljini, sve misli ostavi iza sebe, 
na vrijeme zaboravi, dok zalazak Sunca ne 
podsjeti da se dan bliži kraju i da će ljepotu 
plavetnila neba i jačinu Sunca zamijeniti 
mjesečina.

Dolaskom do Žabljaka, morao sam svratiti 
na prepunu terasu novootvorenog hote-
la „Žabljak“, popiti oproštajnu kafu prije 
povratka kući, uz obećanje da ću se ovom 
kraju veoma brzo vratiti i uživati u novim 
vidicima.

Zminje jezero
Zminje jezero se nalazi na izvorištu 
Mlinski potok, na nadmorskoj visini 
od 1.520mnv. Najveća dubina jezera 
je 7.7 metara, dužine je 230m a širi-
ne 120m. Jezero vodu dobija od dva 
manja izvora, atmosferskim putem i 
otapanjem snjegova, a gubi je ponira-
njem. Jedno je od ljepših durmitorskih 
jezera, sa uređenom stazom oko jeze-
ra, kao i drvenim klupama i stolovima 
koji su pogodni za odmor i druženje. 

 tanja.nikcevic@epcg.comMudrE MisLi
Cilj bez plana je samo želja. 

~ Antoine de Saint-Exupery 
Prihvatite odgovornost za svoj život, jer niko 

osim vas samih ne može ostvariti ono što želite. 
~ Les Brown 

kako rastemo, otkrivamo da imamo dvije ruke: 
jednu za pomoć sebi, a drugu da pružimo 

pomoć drugima.  
~ Audrey Hepburn 

Većinu velikih stvari postigli su oni koji su, čak 
i kada se činilo da ne postoji nada, nastavili 

pokušavati.
~ Dale Carnegie  

jedno od najvećih čovjekovih životnih otkrića 
jeste uvid da je sposoban učiniti i ono što je iz 

straha mislio da ne može.
~ Henry Ford 

tamu ne možete nadvladati tamom, samo svje-
tlost to može učiniti. Mržnja ne može pobijediti 

mržnju, to može samo - ljubav. 
~ Martin Luther King Jr. 
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sindikalna organizacija zaposlenih EpCG (soz), i u ovom kolu, nagradila pet zaposlenih sa po 100 eura. pulu sponzora pri-
družila se i sindikalna organizacija EpCG, koja od ovoga kola nagrađuje pet zaposlenih po 50 eura. tradicionalno, Lovćen 
osiguranje Ad obezbijedilo godišnje osiguranje kuće ili stana, lanac prodavnica sportske opreme „bravera“, poklonio če-
tiri vaučera u vrijednosti od po 50 eura za kupovinu u njihovim prodajnim objektima.

Dobitnici novčane nagrade SOZ (100 eura):
1. novak trifunović (Ed berane)
2. branka nikolić (Cfo)
3. ruža Mitrić (HE “piva”)
4. vlado simonović (Ed kotor)
5. dalibor vujašević (oj snabdijevanje podgorica)
  

Dobitnici novčane nagrade SO (50 eura):
1. Milanko pupović (tE “pljevlja”)
2. jovan Mršić (Ed kotor)
3. Marica Milosavljević (Ed budva)
4. Mladen bubanja (Ed berane)
5. ivana Marković (oj snabdijevanje podgorica)

Nagrada  Lovćen osiguranja A.D. Podgorica pripala je 
julijani baltić (oj snabdijevanje kotor).

Vaučere “Bravere“ vrijedne  po 50 eura dobili su:
1. zoran popović (Ed kotor)
2. Žarko karličić (oj snabdijevanje berane)
3. ratko perović (HE “perućica”)
4. kristina jovović (direkcija)

NAGRADNO PitANjE U OVOM kOLU:kOjA DiREkCijA jE ZADUŽENA ZA SPROVOĐENjE PROCEDURE ZA 
PREDUZiMANjE ZDRAVStVENiH PREGLEDA ZAPOSLENiH?

SOZ PEt PUtA PO 100, SO PEt PUtA  PO 50 EURA

26. kolo nagradne igre za zaposlene „budi u toku, budi u igri“

god.

nApoMEnA:poštovane kolege, obavještavamo vas da ćemo  
u obzir uzimati samo kupone sa tačnim odgovorom na na-
gradno pitanje. istovremeno, podsjećamo vas da se, shodno 
pravilima, učešće u nagradnoj igri obezbjeđuje popunjava-
njem isključivo jednog kupona.  svi oni koji budu slali dva ili 
više kupona, kao i kuponi sa netačnim ili bez odgovora biće 
unaprijed diskvalifikovani!

rEdAkCijA

Dobitnicima čestitamo, ostalima više sreće u narednom kolu.
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SOZ PEt PUtA PO 100, SO PEt PUtA  PO 50 EURA
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Skandinavka

Rješenje skandinavke iz PROŠLOG BROJA: l, T, Ticijan, sok, l, o, BP, Meril, ie, K, ana, 
estavela, Tj, Kota, rege, isak, Cela, ante.

Italijanski 
modni brend

Rijeka u 
Crnoj Gori

Njemačka

Grčki bog 
svjetla
Ruka

(engl.)

Grad u 
Rusiji

Okvir za 
sliku

Njemačka 
filozofkinja

Vođa 
jednog 
odreda 
Kozaka

Pjesma 
Sergeja 

Jesenjina

Autor:
Marko Burić

Mjesto u 
Srbiji

Napad

“Kerbal 
Attachment 

System”

Električni 
otpor

Austrija

Beogradska 
rok grupa

Iznenadni 
i nehotični 

trzaj

Pult na slici 
nalazi se u 

šoping molu 
..... City

Veslo
(engl.)
Filmski 

reditelj, Emir

Rubidijum
Američki 

glumac, Rip

Prvo slovo

Fudbaler 
Gane, 

Kristijan

Poluprečnik
Prva sprava 

za računanje

Oznaka 
za treću 

nepoznatu u 
matematici

Obim

Amper

Trafostan-
ica

(skr.)

 

 

Olivera Vulanović

tESLA
jedna od najčudnijih teslinih sposob-
nosti za koju je tvrdio da je temelj nje-
gove pronalazačke metode, potiče još 
od dječačkih dana. U prostoru, ispred 
sebe, zamislio bi sliku bilo kog pred-
meta ili mašine, sa svim detaljima ali 
i mogućnošću da djelove pokreće, da 
srazmjeru mijenja, sliku smanjuje i po-
većava. 

Psihologija do danas nije dala zadovo-
ljavajuće objašnjenje za ovu pojavu, ali 
su zabilježeni slični primjeri. Nauci je 
poznato pojavljivanje mentalnih slika 
koje se nazivaju “ejdetskim”. Međutim, 
kontrolisanje takvih slika, nezabilježe-
no je. 

 kad se okrenuo pronalazaštvu, tesla je 
otkrio da može da vizuelizuje i potpu-
no, u mislima, razradi ideju. U mislima 
je mogao i da napravi promjene na ne-
kom uređaju, poboljša ga i, čak, stavi u 
pogon. izumi, koje je uradio na taj na-
čin funkcionisali su, kako je pričao, bez 
izmjena.
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